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A kommunista szombaton gép és ember egyaránt dol
gozott. Csöndör László felvétele

E napon is úgy szálltak a kasba a bányászok, mint a hét 
bármelyik munkanapján. Bálint Jenő felvétele

Kommunista műszak

Köszöntő
BB Vörös Újság első — 1918. december 7-i — meg- 

jelenésének évfordulója a magyar sajtó ünne
pe. Ünnepe ez a nap az újsághoz kapcsolódó 

dolgozók nagy családjának, az újságíróknak, nyomdai 
dolgozóknak, lapterjesztőknek egyaránt.

Az ünnep alkalmából mindig — és újra — méltató 
sorokkal emlékezünk szocialista újságírásunkról, mely 
a társadalmi haladás cs a nép szolgálata mellett, a 
legfőbb olvasói igényt, a szocialista társadalmát építő 
magyar nép olvasói igényét elégíti ki.

Napilapok, hetilapok, képeslapok, irodalmi és szak
mai folyóiratok formai és tartalmi sokszínűsége, gaz
dagsága jelzi a sokféle olvasói igényt.

A legalapvetőbb igény természetesen, hogy szocialista 
sajtónk mindig valósághűen és időben ábrázolja építő- 
munkánk eredményeit, hibáit, vagy esetleg félmegoldá
sait. Az írott szó nyílt és őszinte fegyver legyen a va
lóságfeltáró munkában. Bátor szókimondással harcol
jon az esetleges torzulások, társadalmi vadhajtások el
len.

Mindez természetes igény és követelmény a sajtóval 
szemben, ma az alkotmányban rögzített sajtószabadság 
talaján. Ila kötelességgé érlelődik mindazokban, akik 
újságírás címén tollat fognak a kezükbe, akkor tölti 
be igazán a feladatát ma és mindenkor szocialista saj
tónk.

Gazdasági építőmunkánknak lehetnek nehezebb sza
kaszai is, mint például a jelenlegi. E nehezebb körül
mények között sokkal fontosabb a sajtó agitatív, szer
vező és mozgósító szerepe.

Ilyenkor meg kell győzni az olvasót, a közvéleményt, 
az állam és a párt gazdaságpolitikájának helyességé
ről. Ezzel újabb feladatát — a közvélemény alakítását, 
formálását, az új feladatokra való ösztönzését — tölti 
be szocialista sajtónk.

S, hogy tud megfelelni mindennek az olvasói igény
nek mint követelménynek a mi üzemi lapunk?

Ügy, hogy az ország közös dolgaiból a ránk eső részt 
öleli fel, szűkebb családunkat a vállalatot mutatja be 
őszintén, nyíltan, bátor szókiirtondással, kritikusan.

Lapunk óriási szerepet kap a termelési agitáció, a 
soron következő tennivalók mozgósításában, a 
feladatok végrehajtásában kimagasló fizikai, 

vagy szellemi munkát végző dolgozók bemutatásában. 
És mindezen túl az üzemi demokrácia jelentős fóru
mává vált azáltal, hogy vállalatunk dolgozói őszinte 
véleményüket írhatják meg a lap hasábjain.

Az ünnep alkalmából köszönet és tisztelet'illeti mind
azokat, akik társadalmi építőmunkánknak ehhez a. nagy 
családjához tartoznak és felelősséggel végzik a maguk
ra szabott, vagy rájuk bízott feladatokat.

November 13-án vállalatunk több üzemében kommunista műszakot tartottak. Ezen a napon a bányaüzemekben termelő munkát vállaltak a dolgozók. A II. sz. bányaüzemben 251 fő teljesített kommunista műszakot. A 98 vájvégi és 153 kiszolgáló,- közel 600 tonna ércet termelt.A III. sz. bányaüzemben a kommunista műszakot vállalt 171 dolgozó kimagasló termelési eredményt ért el. Az összüzemi teljesítmény ezen. a szombaton 128,7 százalék volt, ami azt jelenti, hogy a fejtésben dolgozók ezen a műszakon fejenként több mint 9 tonnát termeltek, míg a vágatokon 50 cm/mű/fő eredményt értek el.A IV. sz. bányaüzemben 218-an vettek részt a termelésben, 116 vájvégi és 102 kiszolgáló dolgozott. Az üzem teljesítménye 1148 tonna volt.A Szolgáltató üzem dolgozói közül 47-en az üzemek termelését segítették a

A fcmtámok alatt a teljesítmények alapján a csillék A külszíni műhelyekben is szorgalmasan dolgoztak a 
gyorsan teltek... Csöndör László felvétele szakemberek. Rónaki Sándor felvétele

szállítás, a gépkezelés területén és a lámpakamrákban. További 191 fő egyéb közhasznú munkát végzett. Különböző felújításokat, javításokat végeztek a műhelyekben és a szociális létesítményekben. Az üzem ki- szesei ezen a napon nagy- mennyiségű rézkábel bontását végezték el.A Kutató-mélyfúró üzemben 139-en teljesítettek kommunista műszakot. A vízvezeték árok ásás, a vízakna falazás mellett összegyűjtötték a még hasznosítható alkatrészeket és olyan szakipari munkákat is végeztek, mint a fúrógépek és a támszerkezetek felújítása.Az Anyag- és áruforgalmi főosztályon 50 fő dolgozott, valamehnyieh közhasznú munkát végeztek, ekkor került sor többek között az irodaház részleges elköltöz- tetésére, amelyet a közeljövőben festenek. Emellett elvégezték az egyik rámpa meddővel való feltöltését, rendezték az irattárakat, raktári polcokat készítettek.

Hivatás szeretet
Napjaink sűrűn emlegetett szava az a fogalom, amely az emberré válás korától kezdve meghatározója létünknek, életünk milyenségének. E szó hallatán — mely nem más, mint a munka — sokszor azon kapom magam, hogy meditálok az értelmén és mint ha kóstolgatnám valaminek az ízét, amely önmagában is ehető, de közben keresem azt a fűszert, amelytől az igazán élvezhető lesz. És ahogy a fűszerek közt keresgélek — talán megbocsátanak a gasztronómiai párhuzamért — találok egyet, amely a fűszerek közt is a legnemesebb és úgy hívják, hogy hivatás.

Párosíthatjuk a munkát a minőséggel, gyorsasággal és még sorolhatnánk sokáig, de mindezek együttesen is megtalálhatók a már említett legnemesebbikben, a hivatásban.Éhségérzetünk egyszerű csillapítása is lehet cél, s akkor ennek analógiája, hogy a munka fogalma átmegy a foglalkozás kategóriájába, s ha ez az éhségcsillapítás egyszerű formában általánossá válik, akkor nem biztos, hogy a megélhetésünk hosszútávon biztosított lesz. Kényszer íze van a munkának, ha csak foglalkozásnak tekintjük. A kényszerszülte munka nélkülözi az örömöt, nem is

meri a lelkesedést, a felelősséget, a lelkiismeret hiánya jellemzi a tevékenységet.Hogy lehet úgy dolgozni, hogy csak a mai falatra gondol valaki, arra a falatra, amit ő maga fogyaszt el.Hogy lehet úgy munkát végezni, hogy közben nem veszünk tudomást környezetünkről, a holnapról és egy elkövetkezendő generációról.Amikor a bevezető gon- lolatok között az emberré válás kezdetéről szóltam, óhatatlanul törölni szerettem volna a munka triviális értelmezését, hisz az emberi fejlődés története bizonyítja, hogy csak úgy tudtunk eljutni a ma, emberéhez, hogy zöménél a munka eggyé vált a hivatással. Tévednek azok, akik kiváltságnak tekintik a hivatást és azt hiszik, hogy ez csak bizonyos emberek, szakterületek képviselőinek privilégiuma.Igazi mesterségbeli tudást csak az vallhat magáénak, aki a mindennapok küzdelmében a társadalom, a másik ember és a jövő iránti felelősségtől áthatva végzi munkáját, mint az a bányász, aki tudása legjavát adva tudatában van annak, hogy

Kukái András

egy egész csapat, egy nagy közösség sikere, a termelés mennyisége és minősége függ tőle. S, ha ez az ember újra meg újra értékeli a munkájának tapasztalatait és megújulva kezdi el a következő munkát, akkor nem azt mondják rá, hogy a foglalkozása bányász, hanem azt mondják. hogy a hivatása az.A példák sokaságát- lehetne hozni az ipar, a mezőgazdaság. vagy akár más szakterületekről is, mégis egyet külön szeretnék kiemelni, mert nem kötődik szorosan a szakmához.Valamennyi társadalmi tisztségviselőről, pártmunkásról szólok, akiknél a munka soha nem lehet foglalkozás, náluk a munka ízét a legnemesebb fűszer adja. amely nem más mint a közösségért vállalt szolgálat, amely az elhivatottságnak a legmagasabb foka.Legyen a bányász példája valamennyiünk számára követendő, hisz ma nagy szükségünk van a fanatikus elkötelezettségre, a szakma szeretetére, hogy holnap is élvezhessük a munka ízét, a magunk és szocialista hazánk örömére.
Szabó Sándor

Elismerés és köszönet a résztvevőknek
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A Baranya megyei Tanács egészségügyi, igazgatási és művelődési osztályának képviselői november közepén társadalmi vitát tartottak a gyermekvédelemről vállalatunk Központjában, a vállalati vöröskeresztes aktíváinak részvételével.Csöndör László felvétele

Beszámoló párttaggyűlés
Napirenden az alapszervezet munkája,élete

Huszonöt éves vállalatunk 
üzemegészségügyi szolgálata

Negyedszázada, 1957-ben alakult meg a vállalat üzemegészségügyi szolgálata. Ma már a Veress Endre utcai rendelőintézet nyugati szárnyának — gyakran zsúfolt — folyosóit elnézve aligha jut eszünkbe a régi Dózsa épülete, ahol az üzemegészségügyi szolgálatunk kezdte meg a működését.— Méghozzá elég széles alapokkal — meséli dr- 
Bank József igazgató főorvos. — 1958 áprilisában már hat orvos és huszonhét fős személyzet látta el a vállalat dolgozóit. Az akkori felszereltség, az ottani körülmények persze nem hasonlíthatók a maihoz.— Amikor az üzemegészségügyi szolgálat létrejött, még nagyon keveset tudtunk az uránbányászatról.— Ma már más a hely-

A Mecseki
Ércbányászati Vállalat 

dolgozóinak lapja 
Felelős szerkesztő: 
Kisdaróczi János

Szerkesztő: 
Ragoncsa János 
Szerkesztőség:

7633 Pécs, 
Hajnóczy u. 35. 
Telefon: 15-851

Vállalati tel.: 7-147, 7-108 
Kiadja:

a Baranya megyei 
Lapkiadó Vállalat 

Felelős kiadó: 
Braun Károly 
Kiadóhivatal:

7601 Pécs, Hunyadi út 11. 
Telefon: 15-000

MEV Nyomda 
7633 Pécs, 

39-es dandár út 19. 
Felelős vezető:
Sperczel János

Megjelenik kéthetenként 
Előfizetési díj egy évre

43,20 Ft 
Előfizethető

izakszervezetl bizalmiaknál Ny-623-4

zet. Huszonöt év tapasztalataival és a folyamatos kutató munka eredményeivel birtokunkban eredményesen végezhetjük munkánkat.
— A technikai és szemé

lyi Jeltételek mennyiben ja
vultak az eltelt negyedszá
zad alatt?— Az 1970-ben átadott uránrendelőben sokkal jobb körülmények között láthatjuk el a betegeket. A szemészet és az urológia kivételével minden fajta szak- rendelésre helyben beutalhatjuk a panaszosokat. A folyamatos fejlődést az is mutatja, hogy ma már 20 főfoglalkozású és 4 részfoglalkozású orvos és megközelítőleg 90 fős személyzet dolgozik az üzemegészségügyi szolgálatnál. Persze sokan mondják, hogy ez a létszám is kevés. Ennek ellenére az üzemegészségügyi szolgálat a feladatát mindig el tudta látni. Igaz, hogy dolgozóink igen leterheltek, hiszen a mindennapi munkájuk mellett kutató tevékenységgel is foglalkoznak.

— Említene erre példát?— Itt van például a mélyművelés kérdése. Akik jártak már a mélyebb szinteken, vagy ott dolgoznak, azok tudhatják, hogy ezeken a helyeken rendkívüli igénybevételnek van kitéve az ember. Ha a hűtést, a szellőztetést nem sikerül megfelelően megoldani, csak sűrű váltásokkal folyhat a termelés úgy, hogy' a dolgozót ne érje egészségkárosodás. Komoly kísérletek folynak a foglalkozási megbetegedések korai felismerésére.
— A szűrővizsgálatok ta

pasztalatait hogyan haszno
sítják a kutatómunkában?— A szűrővizsgálatok elsődleges feladata, hogy tájékozódjunk a foglalkozási megbetegedéseket illetően. Ehhez javítani kellett a be- rendelési fegyelmet, hiszen az üzemorvosoknak előzőleg így módjuk van átnézni a kartonokat, tájékozódni a dolgozók általános egészségi állapotáról. Ily módon köny- nyebben figyelemmel kísérhetők a foglalkozási megbe

tegedések tünetei. A szűrő- vizsgálatok során éppen ezért azokkal a dolgozókkal kell alaposabban foglalkoznunk, akik az egészségre káros hatásoknak leginkább ki vannak téve.
— A negyedszázados ju

bileum alkalmából Pécsett 
rendezték meg a H. Orszá
gos Bányaorvosi Kollokviu
mot. Adna valami tájékoz
tatást a háromnapos konfe
rencia munkájáról?— November 18-a és 20-a között az Ifjúsági Házban került megrendezésre a tanácskozás. E rendezvény elődje az 1960-as években Sikondán megtartott „bányaegészségügyi napok”. Tavaly óta a Dorogi Szénbányák kezdeményezésére évente találkoznak az ország bányaorvosai. Az idei programban a külföldi és hazai szakemberek mellett főleg a MÉV üzemegészségügyi szolgálatának dolgozói tartottak előadásokat kutatási eredményeinkről. Nógrádi Gábor

Csöndör László felvétele

A Bányaipari Dolgozók Szakszervezete november 8- án Dorogon nagyaktíva ülést tartott, melyen vállalatunk részéről 39 szakszervezeti tisztségviselő vett részt.Az aktíva ülésen Havasi Ferenc, a Magyar Szocialista Munkáspárt Politikai Bizottságának tagja, a Központi Bizottság titkára a népgazdaság időszerű gazdaságpolitikai, dr. Kapolyi László államtitkár a bányászat és az energiagazdálkodás tennivalóiról és Kovács László, a BDSZ főtitkára a szakszervezeti mozgalom előtt álló feladatokról adott tájékoztatót.

A II. sz. banyaüzem IV- es körlet pártalapszerveze- tének taggyűlésén igen gondos, részletes beszámoló jelentést tárt a tagság elé 
Kiss Géza titkár, az alapszervezet vezetősége nevében.A beszámoló jelentés az alapszervezet munkáját, munkamódszerét — a párttagokkal való elbeszélgetésekből kiszűrt vélemények alapján — vette nagyító alá és tárta a tagság elé.A beszámoló jelentés rögzítette, hogy az „alapszervezetnél a pártmunka homlokterében jelenleg is a gazdaságszervezést segítő tevékenység áll”. Mindez megnyilvánult a propaganda- munka irányultságában. Fontos feladat volt az év során a váj végi létszám csökkenésének megállítását, az anyag- és energiatakarékosságot, valamint az ész- szerű munka hatékonyságát segítő tevékenységet azági- tációs és propagandamunka középpontjába állítani.
Munkásellátás - gondokkalKi ne ismerné személyes tapasztalatból azt a termelési tanácskozásokon felbukkanó jelenséget, hogy mikor már végképp nincs hozzászólás, de végül valaki mégis megszólal és töb- bé-kevésbé mindig ugyanazok a problémák kerülnek elő. Nincs hintőpor a fürdőben, nem nyílik, záródik a csap, az ajtó stb., nem mennek a buszok, korán vagy későn mennek, nincs kapca, nem jó a védőétel stb.Mint a vállalat bármely üzemében, a IV. sz. bányaüzemben is ugyanez a feladata a munkásellátásnak. Feladatuk a munkaruhák kiírása, buszbérletek, étkezési jegyek kiadása, ruhacsere, fürdők, udvar egyéb szociális létesítmények tisztántartása és karbantartása. Ezeket a munkákat 42 ember látja el, akik a női dolgozók kivételével egytől egyig rehabilitált bányászok.Ami az adminisztrációs tevékenységet illeti, azzal általában nincs probléma,

A feladatok általános megfogalmazásán túl a konkrét tennivalók meghatározása és személyekre való lebontása a pártvezetőség és a taggyűlés határozataiban öltött testet. Erre nagy szükség volt, hisz ez az alapszervezet osztott létszámmal a Il-es és V-ös üzem területén látja el gazdasági munkáját. így érthető, hogy a gazdaság- szervező, -segítő tevékenység állandó jelleggel a pártmun- ka homlokterében állott. Ezt a sajátos állapotot jelezte a beszámoló azon része, hogy a pártcsoport-tevékenység javítása érdekében kisebb létszámú, szűkebb testületi jellegű pártcsoportokat kell létrehozni. Ez elősegíti a taggyűlések napirendjének jobb előkészítését is. Az alapszervezet feladata volt a körlet KISZ-szervezet munkájának támogatása. A hozzászólásból kiderült, ez nem mindig volt zökkenő- mentes.A pártépítési munkában

hiszen néhány kivételtől eltekintve mindenki időben felveszi a védőétel jegyét, buszbérletét, de még így is átlag naponta 80—100 ember fordul meg az irodában munkaruhát kiíratni, védőételjegyet leadni, cserélni stb.A munkásellátás másik fontos feladata az épületek, fürdők, öltözők tisztántartásai, karbantartása. Nos e körül már nem megy a legfényesebben. A gépészeti részlegtől egy fő karbantartó végzi a hibák kijavítását. Ez az egy ember esetenként nem győzi és ilyenkor kérni kell a gépészettől a munkák elvégzését. Csak hát a gépészetnek is megvan a maga feladata. Ilyenkor aztán több napba telik egy égő, vagy egy zár kicserélése. A megoldást bizonyára segítené, ha a munkásellátáshoz egy önálló karbantartó brigád tartozna.Ezek persze csak apró bosszúságok és általában megoldható házon belül. Ami sokkal inkább gond

a párttagok véleményei alapján visszaesés mutatkozott. A KISZ soraiból várják az ajánlásokat továbbra is.A beszámoló jelentés felvetette, hogy a taggyűléseken néha passzív a tagság. Szűkén bánnak a vélemény- nyilvánítással. Pont a párttagság nem mondhat le a demokratizmusnak e fórumáról, hogy őszintén, nyíltan, s tárgyilagos velményé- vel visszajelzést adjon a felsőbb pártvezetésnek, gazdasági, politikai, pártépítési kérdésekről.A beszámoló jelentés zárszavában a soronkövetkező feladatokat vázolta röviden Kiss Géza.Gazdaságsegítő, -szervező munkában a tavalyi feladatokat kell hatékonyabban végrehajtani. A szervezeti élet területén a pártcsoportok munkájának javítása, a pártépítés szorgalmazása, a pártfegyelem megerősítése kapott jelentősebb hangsúlyt. Kukái András

ként jelentkezik és elsősorban nem is az üzemtől függő dolog, az a munkaruha kérdése.A munkahelyek többsége olyan, hogy szinte minden 
nap szükséges a ruhacsere, 
a dolgozók élnek is a lene tőséggel, azaz élnének, de nincs annyi, amennyi kellene. Hetente körülbelül 1500 ruha cserélődik. A volt I. üzemnél működik a Patyolat Vállalat kirendeltsége, ami elavult és korszerűtlen. Elképzelhető, hogy mennyire használ a ruháknak az egyhetes nedves piszkos pá- rolódás. Ehhez jegyzem meg, hogy az üzem éves nadrágigénylése 1800 darab és ez mind selejtbe megy, rohadnak. A mosási technológia nem igazodik a ruhákra vonatkozó előírásokhoz. Az üzem, a vállalat igyekszik lépést tartani a problémákkal. Az üzem létre hozott egy szárítót, ahol a szeny- nyes ruhákat szárítják. A megoldás igazából az lenne, ha a Patyolat korszerűsítené a mosodát.Wesztl László
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Szakmák, emberek, vallomások Kiváló munkáért 
miniszteri kitüntetés

A munkaverseny-mozgalom 
helyzete a III. sz. bányaüzemben[Ogyan tovább címmel az év elején sorozatot indítottunk. A szocialista brigádok versenymozgalmával kapcsolatban számos érdekes észrevétellel, értékes javaslattal lettünk gazdagabbak. A szocialista brigádmozgalom és a munkaversenyek hasznossága aligha vonható kétségbe. A kérdés csak az, hogyan tehetjük tartalmasabbá, ösztönzőbbé. Erről beszélgettünk Pető Ernővel, a III. sz. bányaüzem főmérnökével, az üzemi munkaverseny-bizottság elnökével.— Azt hiszem nem kell külön szólnunk arról — mondja a főmérnök —, hogy egy-egy munkaverseny-sza- kasz sikere milyen hatással van az üzem eredményeire. Én úgy ítélem meg a jelenlegi munkaverseny helyzetét, hogy mint ilyen jó, hasznos, de nem szabad merev korlátok közé szói í- tani. A jelenlegi feladatok egy kicsit mások és állandó változáson mennek keresztül, ezért ha azt a gazdasági helyzet megkívánja, új feladatokkal, illetve célokkal lehet és kell is munkaversenyt kezdeményezni, szervezni. Az ösztönzőbbet keresve folyamatosan változtatni, alakítani kell aversenymozgalmat.

— Vannak-e sajátos vo
násai a szocialista munka- 
verseny-mozgalomnak üze
mi szinten?__ Az üzemi munkaverseny kialakítását mi mindig a vállalat irányelvei szerint végeztük, úgy, hogy az üzem sajátosságaihoz igazodva a legjobban segítse a feladatok teljesítését. Az előző és a jelenlegi- ötéves tervciklusra indított munkaversenyeket szakaszokra osztva értékeltük. Kezdetben negyedéves, majd éves szakaszokra bontva, amely a tárgy évben január 1-től november 30-ig tart. A fő cél, hogy erre az időpontra minden csapat költségmegtakarítással, lehetőleg balesetmentesen teljesítse éves tervét. A többletvállalások a minőségi munka javítására és a munkaidőalap jobb kihasználására irányulnak. Az utóbbi években a történelmi évfordulók tiszteletére a 19-es, a 34-es, a 64-es, a 72-es termelő, illetve a Kandó Kálmán és a Steinmetz Miklós szocialista brigádok munkaverseny kezdeményezői voltak. 1982-től az 58-as if
Brigádvezető továbbképzésAz elmúlt évben nagyon sok régi idősebb dolgozó került el munkahelyéről rehabilitáció, vagy nyugdíj miatt, s ennek az idősebb generációnak a kiválásával egyre inkább szerepet kapnak a munkában a fiatalok. Ez a jelenség a brigádmozgalomban is érezteti hatását, mert egyre több az olyan brigádvezető, aki csak néhány éve áll brigádja élén. A IV. sz. bányaüzemben készült felmérés szerint az üzemben dolgozó szocialista brigádoknak mintegy 70 százalékánál a brigádvezető öt évnél rövidebb ideje viseli funkcióját és a brigádok 50 százalékánál 1, vagy 2 éve. A brigádmozgalom továbbfejlesztésének gondjai közé tartozik tehát, hogy a brigádok vezetői minél

júsági szocialista brigád meghirdette az 1000 tonnás versenymozgalmat.— A munkaverseny eredményességéről elmondhatjuk, hogy üzemünk az V. ötéves terv első esztendejétől kezdve Élüzem szinten teljesítette feladatát. A legutóbbi — a Nagy Októberi Szocialista Forradalom tiszteletére hirdetett — munkaverseny is kimagasló eredményeket hozott. Fejtésben például átlagosan 6, vágaton közel 10 százalékos többlet teljesítményeket értek el a csapatok.
— Az anyagi ösztönzés 

milyen szerepet játszik a 
célfeladatok megoldásában?— Véleményem szerint, ahogy ezt a legutóbbi egyhónapos munkaverseny is bizonyította, az anyagi ösztönzésnek döntő szerepe van a célok megvalósításában, de csak akkor, ha a feladatok mindenki számára egyértelműek. Ezért rendkívül fontos, hogyha egy célt a munkaversenyen keresztül akarunk megvalósítani, azt mindenki számára tisztán és egyértelműen tartalmazó kiírásban kell rögzíteni és ismertetni kell a dolgozókkal az erre a célra szánt anyagiakat is.

— A korszerű technika 
alkalmazása hozott e vala
mi változást a versenymoz
galom jellegében?— Két éve annak, hogy a nehéz fizikai munkát kiváltó korszerű és nagy teljesítményű gépeket üzemeltetjük. Mint minden új technológiának, ennek is be kellett járni az úgymond tanulóidőt. Most már a tapasztalatok birtokában egy komplex brigádon belül megpróbálkozunk egy olyanversenymozgalommal, amely a korszerű technikára épülve csapaton belül a vájvégek között valósulna meg.
jobban legyenek tájékozottak a brigádmozgalom célkitűzéseit illetően és minél hamarabb szerezzék meg azt a rutint, amit a korábbi generáció tagjai birtokoltak. E célok elérése érdekében a IV. sz. bányaüzem társadalmi és gazdasági vezetése továbbképzést szervezett az üzemben dolgozó szocialista brigádok vezetői részére.A továbbképzés alapját a brigádvezető-képzésre kiadott országos tananyag adja, ezenkívül megismerik a helyi sajátos feladatokat, célkitűzéseket is. A továbbképzés október 28-án indult és december 14-ig tart, heti egy alkalommal az üzem tanácstermében.Wesztl László

— Az olyan komplex bri
gád teljesítménye, mint a 
27-es csapaté, nagy mérték
ben függ a kiszolgálók és a 
karbantartók munkájától. 
Az utóbbiak szerepét ho
gyan látja a versenymozga
lomban?— Körülbelül két éve érkezett az első GHH az üzemhez. Azóta is sok problémát okoz a tartalék alkatrészek hiánya. Mindössze egyszer fordult elő, hogy a GHH egy napra — pontosabban 22 órára — kiesett a termelésből. Ez a karbantartással, javítással foglalkozó gépész és villamos szakemberek munkáját dicséri.— Éppen a gumikerekes önjáró technika javításával foglalkozó brigádunk tett egy olyan felhívást, amelynek hasznát már ma is százezrekben mérhetjük. Az ő kezdeményezésüknek köszönhetően igen sok olyan alkatrészt vállalatunknál ál
Vállalati
bányamérö

A KISZ MÉV Bizottsága 1982. évi akcióprogramjához kapcsolódva a vállalati FMKT a 35. életévüket be nem töltött, felsőfokú végzetséggel nem rendelkező, fizikai állományú bányamérők részére „Ki minek mestere” szakmai-politikai vetélkedőt hirdetett meg. A vállalati döntőt november 12-én rendezték a III. sz. bányaüzemben, 12 fő részvételével.A bányabeli gyakorlati feladat: alapvágatból induló feltörés alatt poláris pont elhelyezése, bemérése; a feltörésből kezdett kamra, illetve kamrák vízszintes és magassági bemérése volt. Ennek során a versenyzők helyszínrajzot és szögmérési jegyzőkönyvet készítettek, amit a mérés befejezése után a bányabeli zsűrinek leadtak.További feladat volt a bányamérési jegyzőkönyvek alapján a feltörés alatti pont koordinátáinak kiszámítása, valamint a vízszintes és magassági térképkiegészítések elkészítése.A vetélkedő gyakorlati részében maximálisan 60 pontot szerezhettek a versenyzők. Ezt a maximumot senki nem érte el, 55 pontot azonban ketten is szereztek: Kiss József (III. sz. bányaüzem) és Kercza Károly (IV. sz. bányaüzem).A vetélkedő elméleti részében biztonságtechnikai és politikai totókérdésekre válaszoltak írásban a versenyzők, valamint szakmai és politikai kérdésekre élőszóban adtak választ, melynek során összesen 70 pontot lehetett elérni.A vállalatunknál elsőíz-

lítanak elő, amelyek gyakran cserére szorulnak. Ilyenek: a különböző csatlakozások, tömítőgyűrűk, perselyek, kanálkörmök. Vagy itt van a legfrissebb példa, legutóbb egy GHH-kanál teljes felújítását vállalták el. Hogy ez mennyi megtakarítást eredményezhet? Azt hiszem, elég ha tudjuk, egy új kanál körülbelül 700 ezer forintba kerül.
— A megváltozott gazda

sági feltételek milyen ha
tással vannak a munkaver- 
seny-mozgalomra?— Mint tudja, kitermelő iparág vagyunk. A „többet, jobban és olcsóbban” termelési jelszó a munkaver- seny-mozgalomra is nagyobb feladatokat hárít. A minőségi munka javítása nálunk éppoly fontos, mint a feldolgozóiparban. A többlettermelés elengedhetetlen kelléke a minőségi munka javítása. Az egy főre eső kőzetkitermelés évről évre növekszik. 1981-hez képest ez a tény közel 5 százalékkal tovább növekedett. Ezt az eredményt csak tudatosan, összehangolt kollektív munkával lehet elérni és a jövőben is tovább fokozni.Nógrádi Gábor

ben rendezett bányamérővetélkedő — Horváth György, a szakmai zsűri elnöke szerint — beváltotta a hozzáfűzött reményeket és létjogosultsága van a továbbiakban is. A versenyzők tudásszintje jónak értékelhető.A 12 fős mezőnyben 116 ponttal Kiss József (III. sz. bányaüzem) győzött, aki egyben elnyerte a Szakma Ifjú Mestere megtisztelő címet is. Hl pontot szerzett és második helyen végzett Pirák Zoltán (IV. sz. bányaüzem), 109 pontot gyűjtött és harmadik lett Kercza Károly (ív. sz. bányaüzem). A negyedik helyen Baumgartner Lajos (III. sz. bányaüzem), míg az ötödik helyen Hernesz Sándor (III. sz. bányaüzem) végzett.Herendi István

A vetélkedő győztesei balról jobbra: Pirákj Zoltán, Kiss József és Kercza Károly.

Ádám Ferenc, a II. sz. bányaüzem csapatvezető vájára a bányásznapon miniszteri kitüntetést kapott. Ennek kapcsán beszélgettem vele az elmúlt időszakról, az elmúlt 15 évről.— Sok minden történt az életemben — kezdi. — Megnősültem, két gyermek apja vagyok. Tulajdonképpen a bátyám „példakép” volt előttem, mert ő már a bányánál dolgozott, így kerültem én is ide.— Először mint csillés, segédvájár, vájár, most pedig csapatvezető vájárként dolgozom. Munkámat Kasik 
Gyuri bácsi mellett szerettem meg, s nagyon sokat tanultam tőle. Nagyon szeretem a csapaton a kialakult jó hangulatot, az egymás iránt érzett tiszteletet. Az ott szerzett tapasztalatokat most próbálom alkalmazni saját csapatomnál, a 66-os szocialista vágathajtó brigádnál, több-kevesebb sikerrel.— Nálunk is egy jó családi kapcsolat alakult ki. Egymást segítjük a munkában, a magánéletben. Jól hasznosítom a KISZ-ben szerzett tapasztalataimat, mivel KISZ-titkár, előtte propagandista voltam.— Közben a munkásőrség tagja lettem, mellette vállalati pb-tag is. Szabad időm azonban még így is marad. Családom eddig is mindenben segített, támogatott.— Az eltelt időszakban a technika is sokat változott, egyre „könnyebb” a gépesítés adta munkavégzés. Ez a fejlődés maga után vonja, hogy igazi szakemberekre van szükség, akik értenek a gépekhez. Persze szerin
ITH EDU

Talán van akinek a címben 
szereplő rövidítések már nem 
jelentenek betűrejtvényt. Ta
valy is írtunk már az Ércdú
sító üzem sokéves, jól bevált 
gyakorlatáról, az Ifjúsági Ter
melési Hónapról. Ennek az ak
ciónak a keretein belül — a 
Pénzügyminisztérium adta le
hetőségekkel élve, a gazdasági 
vezetéssel karöltve, a KISZ- 
szervezet szervezésében társa
dalmi munkaakciók folynak. 
Az üzem számára is hasznos, 
hiszen olyan feladatok elvég
zéséről van szó, melyek mun
kaerőigényesek, végrehajtásuk 
az adott időszakban fontos

Ez évben is szerződésben rög
zítette a KISZ-szervezet és az 
üzem gazdasági vezetése, hogy 
melyek azok a feladatok, me

tem van még mit tenni ezen a téren.— Üzemem is értékelte munkához való hozzáállásom, amit bizonyít a több alkalommal kapott Kiváló dolgozó kitüntetés, üzemvezetői dicséretek és megkaptam a Bányászat kiváló dolgozója miniszteri kitüntetést is.— Elmondhatom, hogy boldog ember vagyok. Mindent megkaptam, amit vártam: anyagilag, erkölcsileg egyaránt.— A fiatalokkal jól kijövök, sikerült őket a csapaton tartani, általában jó róluk a véleményem.Ez a kitüntetés bizonyítja az elmondottakat, a mögötte levő munkát és kívánjuk, hogy így tovább erőben, egészségben.Ilerr József
lyek elvégzése során számít a 
fiatalok szervező és végrehajtó 
munkájára, körülbelül mennyi 
társadalmi munkaórát jelent, 
mennyi az érte járó munkabér, 
amit az akció sikeres befeje
zése után a KISZ-szervezetnek 
átutalnak. Az 1982. évben — 
eltérően az addigi gyakorlat
tól — a szerződés egy időszak
ra szólt, áprilistól szeptemberig. 
A hat hónap alatt a szerző
désben vállalt feladatokon kí
vül egyéb más munkák is el
készültek, s a vállalt 2600 mun
kaórával szemben 2800 társa
dalmi munkaórát teljesítettek 
az ITH-ban résztvevők. A kí
sérlet az ITH időtartamának 
megnövelése — az üzemi KISZ- 
vezetőség értékelése szerint si
keres volt. Több idő jutott az 
előkészítésre, mozgósításra, a 
munka jó minőségben történő 
elkészítésére.

Schneider Ferenc
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i A III. sz. bányaüzem dol- 
gozói közül a mohácsi és 

orfüi üdülőtelepre beutaltak a 
kővetkező problémákat vetet
ték fel: Mohács: Az egyik fa
házban csak lapos, a másikban 
csak mély tányérok voltak;
Hossz idő esetén csak tévéné
zésre van lehetőség, de az is 
legtöbbször élvezhetetlenül 
rossz képet adott.

Orfű: A W. C.-k állapota kri
tikán aluli; A szobák tele van
nak pókhálókkal, pókokkal és 
egyéb rovarokkal. Nem tudni, 
hogy mikor van takarítás.A kérdésekre Facskó Ist
ván művezető válaszolt:— Az épületekben elhelyezett edények és evőeszközök a helyiségekben elhelyezhető személyek számának megfelelően egyformák. Az egyik szobában mély, a másik szobában csak lapos tányér készlet tartása csak abból adódott, hogy a beutalt vendégek egymás között a közös konyhában elcserélték. Ezt a hiányosságot a vendégek eltávozásakor az üdülő gondnoka minden alkalommal megszünteti. Ugyancsak elvégzi e helyiségek hiányzó készletének — törés stb. — pótlását is a következő vendég érkezéséig-— Rossz idő esetén az üdülőben valóban csak a kultúrteremben elhelyezett tévé műsorával tudják a beutalt vendégek az időt eltölteni. E helyiség nem alkalmas asztalitenisz játékok megrendezésére.— A tévé vételi lehetősége sajnos a telepen igen sokszor nem kielégítő. Ezt befolyásolják a légköri zavarok, a környékre jellemző gyakori feszültségingadozások és különböző villamos berendezések üzemeltetése, mely megfelelő zavarszűrőkkel nincs ellátva. A készülék meghibásodásáról nem kaptunk tájékoztatást, javításra nem kellett küldeni. Közrejátszott a nem kielégítő vételben a készülék nem helyes beállítása is.— Az orfűi vízitelep W. C. és takarítás, valamint rovarok, pókokkal kapcsolatban csak most tájékozódtunk, ilyen jelzés ezide-

ig nem volt. A kőépületben minden szobában külön vízöblítéses W. C. van. A faépületben beutaltak közös tőzegszórós W. C.-t használnak (1—1 női és férfi). Ezidáig ezzel kapcsolatban nem merült fel kifogás. Egy W. C. le van választva a nem beutalt horgászok részére. Az épületekben a takarítást a vendég eltávozásakor a gondnok végzi, a beutalás időszakában a vendég takarít. Takarítónőt és udvarost a telepre nem kaptunk. A pókok és rovarok irtására a rovarirtó szer biztosítva volt.
2A IV. sz. bányaüzemben

* több dolgozó panaszkodott, 
hogy nincs mindig ruhacsere- 
lehetőség, kapca pedig egyál
talán nincs. De hiányzik az 
utóbbi időben a kézmosópor 
is. A panaszra Varga László üzemvezető válaszolt:— A Patyolattól sokszor nedvesen kapjuk vissza a kimosott ruhákat, amit úgy nem lehet kiadni. A probléma megoldására az üzemben szárítóhelyiséget rendeztünk be.
3A Központ dolgozói kifogá-

' solják a szállón a játékau
tomata elhelyezését. Javasol
ják, hogy a társalgóba tegyék 
be, mert a jelenlegi helyén a 
gyerekek eljátsszák az ebéd
pénzüket. A központi irodaház 
ablakai rosszul zárnak, télre 
végezzék el a szigetelést.A problémákra Fischer 
Jenő szállóvezető és Facskó 
István művezető válaszolt.FISCHER JENŐ: — Az automatában nagy mennyiségű pénz szokott össze-> gyűlni. Az ürítést a gép megteltekor végezzük el. Az őrzése a jelenlegi helyén van a legjobban biztosítva, mivel szemben van a portásfülkével. Kezdetben nem engedtük a gyerekeket játszani, később több szülő határozott kérésére járultunk hozzá, hogy játszhassanak a gyerekek is.FACSKÓ ISTVÁN: — Az épület nyílászáróinak — ablakok — szigetelését tervezzük. Jelenleg a munkás- szállón végeztetjük. Anyaghiány miatt a munka végzése szünetel.

Üzemünknél és félő, hogy vállalatunknál sem a legnépszerűbb rendezvény a Munkásakadémia előadás- sorozat. Hogy miért? Az évek során a következő indokok hangzottak el a leg- zők megpróbálták változta- gyakrabban: kevés előadás- fásokkal a Munkásakadé- nak volt igazán érdekes a miát megújítani. Ez menytémája; az előadásokon az nyíre sikerült, példa rá az előadók gyakran csak álta- október 5-i „Mikor egyesül
Előre tekint a szocialista brigád

Néhány gondolat egy munkás
akadémiai előadás kapcsánMerre to-idei előadásokról is. A mos- mozgalomról? tani előadás kiemelését több vább?).a két német állam?” című előadás. Brigádunkból sajnos csak hárman vettünk dolog is indokolja. Az elő- részt ez alkalommal, de bri- adás témája és címe már ták a hallgatók (beszélgető- gádgyűlésen megbeszéltük eleve érdekesnek ígérke- tés, ki-bejárkálás). az ott hallottakat és tapasz- zett. Aki végighallgattaAz idei évben a rende- talatainkat kicseréltük az Kerner Lőrincet, igazán elégedetten távozott. Az előadó a témát érdekesen és nagyon sokrétűen bontotta ki. Sok, számunkra eddig új, néha meglepő információkkal szolgált. Előadása

lánosan ismert információkat közöltek és néha ezeket is unalmasan; az előadásokat régebben sokszor zavar

Színházi előzetes

Geötz Judit
■■

XLlilkMáMatoricz JózsefDecemberben két előadás- Vadász István, Vághelyi sál gazdagodik a Pécsi Gábor, Geötz Judit, Mar- Nemzeti Színház repertoár- czis Demeter és Kővárija.Elsősorban a gyerekeknek ígér majd jó szórakozást Andersen: Hókirálynő című meséjének színpadi változata. Az előadás főbb szerepeit N. Szabó Sándor, Sipos László, Matoricz József, Katona Ágnes, Bódis Irén, Nagy Réka, Koszta Gabriella, Kulka János és Mester István alakítja. Rendező: Vas Zoltán Iván. Bemutató: december 12-én délelőtt 10,00 órakor, a Ságvári Endre Művelődési Házban.Az opera kedvelők örömére ismét színre kerül Verdi világhírű operája a Rigolettó, Kertész Gyula vendégrendezésében. A főszereplők: Albert Miklós,

Anikó. Bemutató: december 18-án a Pécsi Nemzeti Színházban.

Megszűnt a jelenléti ív! Ennek örülünk! A jelenléti ív kicsit kötelező jelleget adott az előadásoknak. Ez sokunkban ellenérzést váltott ki.Az érem másik oldala viszont az, hogy most kevesebben látogatják a Munkásakadémiát. Mi jónakpergő és mindenre kitérje- tartjuk azt a módszert, hogy dő volt. Beszélt a máról és adott üzem versenymozgal- történelmi áttekintést is mi megbízottja eladott. lenőrzi a látogatottságot.Csak sokszor pont ők hiá- Ugy gondoljuk, hogy az nyoznak. Hogy véleményen és hasonló izgalmas nyűnket miért pont a Vál- előadásokkal (és előadók- tozó Valóságban írtuk le? kai) megvalósíthatja a Mun- Egyszerű a magyarázata. A kásakadémia azt a célt, Munkásakadémia szervesen amit a szervezők elképzel- kapcsolódott az MM-moz-tek. Az idei év programjait tekintve a témák változatosak. Található a dolgozókat közvetlenül érintő téma is (például rehabilitáció). Ezt mi pozitívumnak tekintjük és hasznosnak véljük az ilyen irányba való továbblépést. Talán ér-

azgalomba és így a Változó Valóság játékba is. A Munkásakadémia előadásai beilleszkednek a dolgozók (brigádok) kulturális életébe. Segítséget nyújtanak annak eldöntésében, hogy melyek tartoznak korunkdemes volna vitaszerű elő- fő kérdései közé. Jó volna adásokat tartani néhány élő ha a Munkásakadémia fel- temaval (például az üzemi , , . , ...adatainak a jovoben meg szélesebb körben tudna eleget tenni. November 7. szocialista brigád (Kis. kút. és aut. üzem)
demokrácia gyakorlati megvalósulása vállalatunknál; a szakszervezet hogyan és mennyire tölti be szerepét ma?; Kinek mi a véleménye a szocialista verseny-

Már hagyománnyá vált, hogy a Kísérleti kutatási és automatizálási üzem KISZ- alapszervezete a szakszervezeti bizottsággal közösen névadót szervez az üzemi dolgozóink gyermekei részére. 1982. október 30-án a Központ nagyiermében Dren- kovics László KISZ-titkár köszöntő szavai után az Alkotmány úti Általános Iskola úttörői műsorral kedveskedtek a megjelenteknek. Majd Füziné Juhász Éva anyakönyvezető 10 kisgyermek nevét jegyezte be az anyakönyvbe, melyet a szülők és névadószülők ünnepélyes aláírásukkal igazoltak. Az üzem gazdasági, politikai és társadalmi vezetése nevében dr. Czeglédi Béla üzemvezető kívánt sok sikert a szülőknek a kisgyermekek felneveléséhez, majd a rendezők átadták ajándékaikat. Antonin István

Minden szombaton 9 árától
Mesekuckó a SágváribanÚj rendezvénnyel bővült rával egészül ki. A Mese- a Ságvári Endre Művelődé- kuckó november 6-án szom- si Ház programja. Nemcsak baton indult és minden a munkahelyeken, hanem szombaton rendszeresen az iskolákban is áttérnek a 9,00—12,00 óráig várja 4—12 szabadszombatos tanítási éves kisbarátait. Az éves hétre. Ennek eredménye- programban többek között ként növekedett a gyerekek papírhajtogatás, bábkészí- szabad ideje és vele a szü- tés, szövés, gyöngyfűzés is lök gondja, hogy milyen szerepel. A Mesekuckó irá- programot biztosítsanak nyitói pedagógusok, óvónők gyerekeiknek. igyekeznek minél változato-Ezt a gondot kívánja bi- sabb programot, biztosítani zonyos mértékben enyhíte- a gyerekek részére, ezzel is ni a művelődési ház, mikor segítve a szabad szombat megszervezte a Mesekuckó ésszerű eltölteset. játszóházat. A játszóház A játszóház vezetői és a programja kreativitást, kéz- Ságvári Endre Művelődési ügyességet fejlesztő játék- Ház tehát szombatonként készítésre épül, közös játsz- várja a vállalat dolgozói- szással, lemezhallgatással nak gyerekeit a Mesekuc- esetenként mozi, vagy meg- kóban.hívott előadóművész műso- Wesztl László

A nyitott
színpad
dicséreteKiváló Együttes lett a MÉV Ságvári Endre Művelődési Ház és a JPTE Tanárképző Karának Nyitott Színpada. Az 1977 óta működő társulat vezetője Vincze János november 8-án, hétfőn a Fővárosi Művelődési Házban vette át a kitüntetést. A cím elnyerését az öt éven keresztül végzett kiemelkedő művészi, közművelődési munka tette lehetővé, mely létrehozta a Pisti a vérzivatarban című előadást is, mely ' országos hírűvé tette a Nyitott Színpadot. Az együttes jelenleg vendég- szereplésen vesz részt és próbálja Örkény István: Kulcskeresők című darabját, melyet 1983 márciusában kíván bemutatni.

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
decemberi programjából

4- én 9,00—13,00 óráig: Mese
kuckó — Játszóház 4—12 éve
seknek.

5- én 10,00 órakor: Ifjúsági 
táncest — Zene: Hiánycikk.

6- án: sikerfilm — Omega 
filmklub — A dal ugyanaz ma
rad.

7- én 16,00 órakor: Munkás- 
akadémia — Vállalkozunk? (A 
kisvállalkozások gazdasági, jo
gi és politikai vonatkozásai.) 
Előadó: dr. Zeller Gyula.

11- én 9,00—13,00 óráig: Mese
kuckó.

12- én 10,00 órakor: Ifjúsági 
táncest — Zene: Hiánycikk.

13- án 18,00 órakor: új ma
gyar filmek klubja.

14- én 16,00 órakor: Munkás- 
akadémia — Vállalkozunk? 
Előadó: dr. Zeller Gyula, dr. 
Csers Péter.

Nyelvi játékok ’82
Az utolsó forduló megfejté

sei A: 1. darázsderekú; 2. tyúk- 
eszü; 3. hangyaszorgalmú; 4. 
bogárszemü; S. nyúlszívü; 6. 
galambepéjű (galamblelkű, ga- 
lambszivű); 7. harcsabajszú; 8. 
oroszlánszívű; 9. rókalelkű; 10 
gólyalábú (cinegelábú).

B: 1. hollandi; 2. angol; 3. 
japán; 4. arab; 5. spanyol; 6. 
bizánci (bolgár, belga); 7. ame
rikai; 8. bengáli; 9. angol; A 
játékszer: hajasbaba.

A maximális 40 pontot 4 bri
gád és 1 egyéni megfejtő érte 
el. A Kísérleti kutatási és au
tomatizálási Üzem Gábor Dénes 
szocialista brigádja, valamint a 
Steinerné—Tirkaláné (Kís.-kut.) 
duó részére a könyvjutalma
kat postáztuk. Itt kérünk elné
zést a IV. forduló nyertesei

től, mivel az ő nyereményei
ket csak most küldtük el.

Az öt forduló összesített 
pontversenyét a brigádok kö
zött holtversenyben, egyaránt 
198 pontos teljesítménnyel a IV. 
sz. bányaüzem Fejlesztési rész
legének Cséthy Ottó, illetve a 
Kísérleti kutatási és automati
zálási üzem fizikai kőzettani 
üzemegységének Május 1 szo
cialista brigádja nyerte. Az 
egyéni versenyben 199 ponttal 
győzedelmeskedett a Steiner 
Gyuláné—Tirkala Ferencné pá
ros (Kís.-kut.). A nyertesek a 
födíjakat a Ságvári Endre Mű
velődési Ház képviselőitől ve
hetik át.

A nyerteseknek és minden 
résztvevőnek gratulál és bú
csúzik a szerkesztő:

Till Tamás
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Az aszfaltkígyó lovagjai

A négy milliomos balról őlyüs Károly.
■ ■ r

jobbra: Szabó János, Balázs István, Bitter Antal és Pirák Zoltán felvétele
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Négy pilóta, négymillió kilométer
— Mint a Volga brigád vezetője — mondja Ölyüs 

Károly gépkocsivezető — külön öröm, hogy most négyen vehettük át ezt a magas kilométerért járó elismerést. Elszomorító viszont, hogy ezzel egyidejűleg megöregedtünk. Közel 30 év munkaviszony áll az egymillió kilométer mögött. A kilométer, s az évek mellett házasságot kellett kötnünk a szerencsével is. Jó házasságnak bizonyult a miénk.
— Milyen érzés millio

mosnak lenni?— Nehéz, hosszú megpróbáltatás van emögött —válaszol Balázs István —, no persze öröm is jócskán akadt. Ez még akkor is így vari, ha közben válóban megöregedtünk. Szó se róla szerencse is kellett a balesetmentes vezetéshez. Én 1942 júniusában kezdtem, maszek taxin, autóbuszon a vezetést. A háború után a PKV-hoz kerültem. Régen volt, régi dolog ez, s ha most arra gondolok, hogy életem háromnegyed részét kocsin töltöttem? Elszorul a szívem, mert ez arra is figyelmeztet, hogy közeleg a nyugdíjazásom.— A milliomosság — veszi vissza a szót ölyüs Károly — az évek múlására figyelmeztet, igaz nemigen vettük észre ahogy teltek. Talán csak akkor, amikor a gépkocsit, mely velünk korosodott, lecserélték.— A valóság — mondja Szabó János — jóval több, mint egymillió kilométer, hiszen 1954 óta vált a balesetmentes vezetés mozgalommá, s jómagam is 1944. január 3-a óta vezetek. A háborút is gépkocsin töltöttem, igaz szerelőként, de azért sokat vezettem. Ki nézte akkor a papírokat? Aztán hét évet töltöttem a PKV-nál, együtt dolgozva Pistivel, s ott sem és a fronton sem volt balesetem.— Én 1950 óta vezetek — mondja az újdonsült milliomos mosolyával Bitter 
Antal —, s hogy nekünk így összéjött, abban szerepe van annak is, hogy sokszor a többi közlekedő helyett is előre gondolkod

tunk. Pihent, nyugodt ember kell mindig a volán mellé, mert fáradtan felelőtlenség gyorsan hajtani, előzni.
— Milyennek látják nap

jaink közlekedését?— Eddig a tél, a köd, no meg a jég volt az ellenségünk — válaszol a brigádvezető —, de az utóbbi évek megnövekedett gépkocsiforgalma hasonló tényezővé vált. Figyelni és vigyázni a friss jogosítványnyal rendelkezőket, ez is a mi dolgunk. Figyelni azt, aki túlontúl óvatosan vezet, de azt is, aki mesteredzőnek képzeli magát. Helyettük is gondolkodni kell, tudni mit akarnak.— A közlekedési morálon mielőbb változtatni kell — mondja Bitter Antal —, s mindenkinek be kell tartania a KRESZ előírásait. Minél több a kocsi, annál nagyobb a veszélye egy balesetnek, nem szabad az elsőbbség biztos tudatával vezetni. Az a jó pilóta, aki azt is látja, tudja, tapasztalja előre, hogy mit akar a másik. Ha mi nem így gondolkodunk és cselekedünk, már régen nyársra kerültünk volna a gépkocsi roncsai között.— A közlekedés olyan, mint az élet — szól Báláz István — rohanásból ál Az életükkel játszanak gépkocsivezetők, ezért i szerencsés, hogy a mi veze tőinkkel igen jó a partner kapcsolat. Nyugodtan kocsi zunk, ránk bízzák a volán nem türelmetlenek, sohc sem mondják: gyorsabbat siess már.
— Mindezeken túl, m 

kell még a balesetmente 
vezetéshez?— A jó idegzet, az önfe gyelem, a jó utas és a sze rencse mellett — mondj Szabó János — a harmoni kus, kiegyensúlyozott csalá di élet. Nekünk, hivatáso gépkocsivezetőknek napra készen, kipihenten, jó ideg állapotban kell lennünl Éneikül a forgalomban pil lanatokon belül dönter nem lehetne.

Ölyüs Károly — és mindezek biztosításában a családnak óriási a szerepe. A munka során felgyülemlett feszültséget otthon, kellemes, békés családi környezetben lehet csak kipihenni. Így gyűjtve erőt a másnapi munkára. Ezek az aprónak tűnő momentumok mind-mind részei az elért egymillió kilométernek, azaz a négynek. V. T.
Lakatosvetélkedő 
az ÉDÜ-ben

Október 29-én az üzemi kultúrházban Schneider 
Ferenc KISZ-titkár nyitotta meg az 1982. évi lakatos vetélkedő döntőjét. A 33 indulóból az üzemegységi selejtezők után 12 főnek volt alkalma bizonyítani szakmai, elméleti és politikai felkészültségét.Új vonás volt, hogy a 30 éven felüli szakmunkások is lehetőséget kaptak a vetélkedőn való részvételre, ezt az üzemi munkaverseny szabályzat is tartalmazza.Két hatfős csoportban elméleti és gyakorlati felada

Így igaz mondja Munkában a zsűri.

Törd a fejed, érdemes

ÚJÍTÁSOK
A vállalat iparjogvédelmi csoportja október végéig a következő újításokat fogadta el hasznosításra:lí. sz. bányaüzem: Jelzőcímke daraboló berendezés. Az újító neve: Reinhardt Ferenc (54 ezer forint).Barnier ellenőrzőkészülék. Az újító neve: Reinhardt Ferenc (100 ezer forint).III. sz. bányaüzem: Kábelszerelés és szállítás gumikerekes rakodógéppel- Az újító neve: Takács Lajos (B).Hidraulikus kalapács kenésének vezérlése hidraulikus szeleppel. Az újítók neve: Molnár Zoltán, Csizmadia József (38 ezer forint).MR fúrókocsi egyenáramú villamosvezérlése. Az újító neve: Takács Lajos (36 ezer forint).IV. sz. bányaüzem: Présszerszám TP teleszkópház gyártásához. Az újító neve: Tóth Károly (56 ezer forint).Merevítőgyűrű andó töltőhöz. Az újító neve:Szőlő- sy Attila (20 ezer forint).Csillefordító korong felhegesztett görgőtengellyel. Az újító neve: Horváth László (20 ezer forint).Eke a sínköz talajának fellazításához. Az újítók neve: Horváth László, Péhl Jakab (B).
Szolgáltató üzem: Ener-

tokat kellett megoldaniuk a versenyzőknek. A 30 éven aluliak közül Hoffmann 
László és Majkó János, a 30 éven felüliek közül Her- 
ke Lajos és Kramaszta Sán
dor eredménye kiemelésre méltó. A vetélkedő után 
Pálfy Norbert főmechanikus, a zsűri elnöke értékelte a verseny szakmai tapasztalatait, majd a KISZ- vezetőség stílusos ajándék- tárgyait — kis-satú, fogók, stb. — vehették át a legeredményesebben szereplő versenyzők. Keller Gábor

gia-irányjelölő egyvonalas rajzhoz. Az újító neve: Pethő Lajos (B).0,4 kilovolt fogyasztás- mérő az V. sz. bányaüzemi trafóházban. Az újító neve: Szabó Ferenc (55 ezer forint).Olajtöltő szivattyú és hordótartó állvány. Az újítók neve: Szőlősi Gábor és Be- dők István (30 ezer forint).Elektronikus távszámláló üzemanyagkúthoz. Az újítók neve: Gelencsér Ferenc és Kantler Ferenc (39 ezer forint).Készülék gépkocsi generátorcsapágy szereléséhez. Az újítók neve: Szőlősi Gábor, Burula József (19 ezer forint).Hidraulikus csőemelő távvezeték oszlopfej-cseréhez. Az újító neve: Huszics János’(35 ezer forint).
Ércdúsító üzem: Forgás- érzékelő időrelés végálláskapcsolóval. Az újító neve: Rónaky Károly (18 ezer forint).2. PN szivattyú csapágytömítése szimeringgel. Az újító neve: Barna András (7 ezer forint).
Kutató-mélyfúró üzem: Iszapszivattyú kuplungkinyomócsapágy csere. Az újító neve: Magyar István (15 800 forint)
Kísérleti kutatási és au

tomatizálási üzem: Lámpaburkolat szellőzőnyílással. Az újító neve: Márics Edit (12 500 forint).Folyadékadagoló. Az újítók neve: Szőke Attila és Szombati Károly (32 400 forint).PTK—1096 programok négykomponenses elemzéséhez. Az újító neve: Szabó Levente (36 ezer forint).0 50 NaI alkalmazása radiometrikus osztályozáshoz. Az újítók neve: Vados István és Koszér Endre (95 ezer forint).A zárójelben levő számok azt a többletnyereséget jelölik, amit a vállalat az újítások alkalmazásával éves szinten ér el.(B)=Balesetveszély, az egészségre káros tényezőket csökkentő, vagy a munkahelyi körülmények javítását szolgáló újítás. Hasznossága pénzben nem fejezhető ki.

Keller Gábor felvétele

Újabb
röntgen
műszer

Új berendezéssel gyarapodott 
az elmúlt évben a Kísérleti 
kutatási és automatizálási üzem 
fizikai-kőzettani üzemegységé
nek műszerparkja. A TÚR—M 
—60 típusú finomszerkezetvizs
gáló röntgenkészülék csak ná
lunk számít újnak, ugyanis 
már hosszú ideig szolgálta a 
Mecseki Szénbányák kutatóit.

ök modernebbre cserélték a 
már régi, de még mindig jól 
használható szerkezetet, Így 
kaptuk meg tőlük.

Az elmúlt évben társult az 
üzem röntgenlaboratóriumában 
a szovjet gyártmányú ARF—6 
röntgenfluoreszcens spektomé- 
terhez (az utóbbiról lapunk 
1981. január 15-i számában Ir
tunk) .

A berendezések gazdája, Pal- 
lósi József fizikus Így jellemzi 
a „jövevényt”:

— Régi, de jól bevált beren
dezést kaptunk, amelynek se
gítségével fontos információkat 
tudnak meg a geológusok, geo
fizikusok a kőzetekről. A kő
zetmintákat púder-finomságu 
porrá őrölve egy 0,3 mm átmé
rőjű 0,01 mm falvastagságú 
kvarcüveg-csőbe töltjük, majd 
ezt a preparátumot egy henger 
alakú kamra közepébe helyez
zük. A kamra falára belülről 
röntgensugárzásra érzékeny fil
met teszünk, s a közepében le
vő mintát egy lyukon keresz
tül tűvékonyságú röntgensugár
ral „megvilágítjuk”. A csőben 
levő rendkívül parány kristá
lyok a szerkezetüktől függően 
különböző mértékben eltérítik 
a röntgensugarakat és az el
térített nyaláb a kamra falán 
elhelyezett filmen fekete vona
lakat kelt. Előhívás után meg
mérve a vonalak egymástól va
ló távolságát, a kapott adatok 
tartalmazzák a kutatók szá
mára fontos információkat a

A fenti, Debey—Scherrer por
felvételi eljárásnak nevezett 
módszert nagyon jól lehet hasz
nálni a geológiai kutatásban, 
s nagy előnye, hogy az eddig 
külső intézetekben meglehető
sen borsos áron készített felvé
teleket már házon belül is meg 
tudjuk csinálni.

Hartung Gyuláné

Ifjúsági
brigádvezetők
tanácskozása

Számos kedvezőtlen körül
mény — az év első felében — 
kétségessé tette a IV. sz. bá
nyaüzem ezévi eredményes gaz
dálkodását. A szabadságok 
megnövekedése, a létszámhiány, 
a geológiai és geofizikai adott
ságok kedvezőtlenebbé válása 
és más egyéb gondok együtte
sen azt eredményezték, hogy az 
időarányos tervteljesítés jócs
kán elmaradt az előírástól. Az 
őszi hónapok hoztak némi ja
vulást, de az senki előtt nem 
kétséges, hogy az év hátrale
vő idejében rendkívüli komoly 
erőfeszítések várnak mindenki
re, hogy teljesüljön az éves 
terv. Az üzem előtt álló fel
adatok ösztönözték annak a 
tanácskozásnak megtartását, 
amit a IV. sz. bányaüzem 
KlSZ-vezetősége és az üzemi 
termelési munkabizottság szer
vezett október 23-án Magyar- 
hertelenden, az ifjúsági szocia
lista brigádvezetők részére. A 
tanácskozáson részt vett Honti 
Lajos, az üzem pb-titkára, Var
ga László üzemvezető és Lend- 
vai Gellért, az üzem szb-titká- 
ra.

A tanácskozáson Varga Lász
ló üzemvezető tájékoztatta a 
résztvevőket az üzem jelenlegi 
helyzetéről és a jövő feladatai
ról, többek között megállapítot
ta : szeptember és okóber hó
napban behoztuk lemaradásun
kat, de ezt nem teljesítmény
növekedéssel, hanem a minő
ségi javulással értük el. Tehát 
a minőségünk a tervezettnél 
jobb. Ha a teljesítményeinken 
nem tudunk javítani, akkor a 
következő évben gondjaink 
lesznek. Az operatív terv vég
rehajtásához remélem közösen 
hozzájárulunk.

A továbbiakban Tőke Gyula 
versenytitkár számolt be a kol
lektív és egyéni versenymóz- 
galmakról, majd Kozma István 
üzemi KISZ-titkár beszélt az 
ifjúsági brigádoknak a KISZ 
életében betöltött szerepéről. 
Az előadások után fórumra ke
rült sor, ahol számos értékes 
hozzászólás, felvetés született, 
melyek többsége szorosan kap
csolódott az üzem előtt álló 
feladatokhoz és a problémák 
megoldását célozták. Az üzem 
vezetése nevében Varga Lász
ló üzemvezető ígéretet tett, 
hogy az elhangzott ésszerű ja
vaslatokat megvizsgálják és az 
elfogadható ötleteket megvaló
sítják. Wesztl László
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Képünkön a Kutató-mélyfúró üzem által rendezett November 7. Kupa női asztalitenisz verseny egyéni győztese, Somogyi Emőke.Egjfed Imre felvétele
„Élenjáró Honvédelmi Klub'

A megtisztelő cím kötelez

Az Ércdúsító üzemi MHSZ klub az 1981. évi munkája alapján megnyerte az MHSZ városi vezetősége által az üzemi honvédelmi klubok között meghirdetett szocialista versenymozgalmat és elnyerte az „Élenjáró Honvédelmi Klub” címet.
Misák Csaba klubtitkárt arról kérdezzük, hogy a megtisztelő cím birtokában mik az ez évi tapasztalatok?— Hogy mik az 1982. évi eredményeink? Április 4. tiszteletére rendezett Fel- szabadulási Kupában a következő eredményeket értük el női egyéniben: 3. Furulyás Sarolta, 4. Tóth Lászlóné; férfi egyéniben: 4. Szigeti József. Eredményesen szerepeltünk az MHSZ városi vezetősége által szervezett tartalékosok

Nagy hűhó, semmiárt!

Ha Dohány, akkor Haladás VSE!Ravaszságokkal, csalafintaságokkal telített labdarúgó világának egy újabb adaléka került terítékre, nevezetesen a Dobány-ügy. A PMSC és a Szombathelyi Haladás vezetői elkeseredett küzdelmet vívnak a játékos megtartásáért, illetve visszahozataláért. Rövid előzmény. Dohány a sikertelen egyetemi felvétele után Pécsett próbálkozott, ezúttal eredményesen, a közgazdasági szakon. A két klub megállapodott a játékos átigazolásának ügyében. Dohány a PMSC-ben folytatta labdarúgó pályafutását. 1980-ban jelentkezett a Haladás, hogy a játékos visszatérjen a volt

December 3-án

i kézilabda világbajnoki 
mérkőzések Pécsett I Rejtvényünk vfzsz. 1., folytatva függ. 14., vfzsz. 41. és függ. 

53. sorában Nadányl Zoltán Első lió című verséből idézünk. 
Megfejtésül az idézetet kérjük beküldeni a szerkesztőség cí
mére 1982. december 10-ig. A helyes megfejtők között köny
veket sorsolunk ki.December elejétől Magyarország lesz a színhelye a VIII. női kézilabda világ- bajnokságnak.A 12 ország együttesét három négyes csoportba osztották, így Pécs is abban a megtiszteltetésben részesült, hogy a „C” csoport selejtező mérkőzései közül kettőt a városi sportcsarnokban rendeznek meg.A kézilabda kedvelői igazán nem panaszkodhatnak,

Keller Gábor felvételeéleslövészetén, THV, ÖHV versenyeken. Sikerült előrelépni a klubszintű tájékoztató oktatás beindításával. A honvédelmi klubok közötti lóversenyeken is igyekeztünk jól helytállni. A városi HKL döntőn egyéniben: Polgár Károlyné női puska versenyszámban 1.; Tarjányiné Furulyás Sarolta légpisztolyos versenyszámban 2.; Szigeti József férfi puska versenyszámban 4. helyen végzett. Csapatunk a 3. helyen végzett. Csapattagok még Molnár Gábor sportpisztoly, Till- mann József (ifj.) puska és Angeli Tamás (ifj.) légpisztoly (mindkét ifjúsági versenyző a Zipernovszky Károly Szakközépiskola tanulója).— Két versenyzőnk a Me

klubjába. Az igaz, hogy a négy év letelt, de a játékos hat évig tanult, mivel évhalasztásra is sor került, elérkezett 1982. Dohány zsebében volt a közgazdasági diploma. A Haladás vezetői felkeresték volt játékosukat, s ő igent mondott, hogy visszatér hozzájuk, s ott kívánja folytatni labdarúgó pályafutását. Az 1976-ban kötött két klub közötti megállapodás értelmében ez természetesnek is tűnt.Ez volt és mi van? Hu- za-vona! A Haladás kéri, a PMSC nem adja, mert a játékost 1983. júniusáig szerződés köti a piros-feketékhez. Mit lehet tenni? Irány az MLSZ, kérvények, fel

hogy érdektelen mérkőzéseket láthatnak. Már maga a párosítás is külön csemegének ígérkezik. Először láthatjuk a távoli földrész, Kongó együttesének bemutatkozó játékát a Jugoszlá- vok ellen, december 3-án, 17,00 órakor. Papírforma szerint a szomszédaink győzelme látszik valószínűbbnek, de ki tudja mit tudnak az afrikaiak, könnyen okoz-

gyei HKL lóversenyen is igen eredményesen szerepelt. Tarjányiné 1., Polgárnő 2. helyen végzett.— Klubunk részt vesz a MÉV sportbizottsága által meghirdetett Ércbányász Kupa lóversenyen, amely 5 fordulóból áll. 1982. évben férfi puska csapatunk az összesítésben 1. helyen, pisztoly csapatunk az 1. helyen, női csapatunk 5 köregységgel elmaradva a 2. helyen végzett.— Egyéniben: női puska: 2. Polgár Károlyné, 4. Tóth Lászlóné. Férfi puska: 2. Tari Imre, 4. Poós István. Férfi pisztoly: 3. Tari Imre, 5. Molnár Gábor, 6. Orosz Péter, 7. Poós István.— A polgári fegyveres erők részére rendezett országos lóversenyen több mint 30 csapat vett részt Klubtagjaink a megtisztelő 5. helyet szerezték meg. Egyéniben Somogyi György második.— Terveink között szerepel a puska lőtér korszerűsítése, továbbá a pisztoly lőtér felépítése. Javítani kívánjuk az agitációs és propaganda munkát. Erősítenünk kell a KlSZ-szerve- zettel való együttműködésünket is. Bízunk benne, hogy az 1982. évet is sikeresen zárjuk a klubvezetés lelkes odaadó munkájának eredményeképpen, melyben kiemelkedik Valyon Ferenc és Tari Imre munkája.
lebbezések, döntések és újabb fellebbezés. Eredmény? Az MLSZ közvetítésével a két egyesület megegyezett. Dohány Lajos őszszel még Pécsett és 1983 tavaszán (a bajnokság második felében) pedig a Haladásnál játszik.összességében igazságos, vagy igazságtalan az ügy befejezése nem tudom, de egy tény, hogy jogszerű döntés született. Mindezt miért írtam le? Mert szeretném, ha egyszer egy melós „átigazolási” ügye verne fel ilyen nagy sajtóvisszhangot, ha egyszer a két vállalat között lenne hasonló küzdelem a dolgozóért, mert azt nem kell bizonygatni, hogy egy Dobány-ügy nem mérettetik meg egy vájár fontosságával ...Kovács Miklós

hatnak váratlan meglepetést ...Ezután kerül sor 18,30 órakor a Csehszlovákia— NSZK találkozóra. A két csapatot nem kell bemutatni, többször láttuk és hallottunk kitűnő játékukról. Az ő találkozójuk valóban nem mindennapi mérkőzést ígér, érdemes lesz elmenni a sportcsarnokba. Egy kedves figyelmességre felhívjuk olvasóink figyelmét: a Centrum Áruház a mérkőzés napján VB emléktárgyakat árusít a sportcsarnokban és kapható lesz műsorfüzet is. A VB Baranya megyei szervező bizottsága a legapróbb részletekig kidolgozta a VB teljes és pontos menetrendjét, így minden készen áll a világ legjobbjainak méltó fogadtatására. A MÉV vezetősége a női kézilabda világbajnokság kü- löndíjaként egy Zsolnay eo- zin serleget adott a szervező bizottságnak. K. M.
Munkás
turizmusA vállalati munkásturizmus keretében 1983. március 21—27-ig terjedő időszakra kirándulást szervezünk Jugoszlávián, Bulgárián át a törökországi Isztambulba. A programban szerepel egy kisázsiai kirándulás is. Részvételi díj: 8200 forint plusz útlevél illeték (400 forint). Érdeklődni és jelentkezni lehet: 7-205 telefonon, vagy személyesen a MÉV Központ fszt. 5. (Borbásné).
HATSZOROS BAJNOKEgyedülálló sikersorozattal büszkélkedhet a Bányász Kupában a Kutató-mélyfúró csapata. A Bányász Kupa történetében eddig csak nekik sikerült hat alkalommal bajnokságot nyerni az egyre erősödő mezőnyben. A csapat szereplése meghatározója volt az idei bajnokságnak is. Az ő mérkőzéseik mindig küzdelmesek voltak, mert az ellenfelek mindig a legjobbat szerették volna térdre kényszeríteni. Ezáltal színvonalas, jó iramú találkozók jellemezték az együttes játékát.Csapatban találjuk a mezőny legjobb góllövőjét, Verest, aki 28 „dugójával” bizonyult a legjobbnak. A csapat háta mögött érezheti a szurkolók táborát és az üzemvezetés támogatását, amely nyugodt légkört, felkészülést és játékot kölcsönöz a csapatnak.ÖT PONTTALLEMARADVAA III. sz. bányaüzem labdarúgói Ádám Ferenc vezetésével hosszú évek óta az egyik legkiegyensúlyozottabb játékot adja évről évre. A bajnokság kezdetével örökös párviadalt vívnak a kutatósokkal, de egy-egy „lezserkedésük” mindig megfosztja őket a csúcstól. A 70-es évek elején Kriva- nek, Horn stb. játékmesterekkel szinte legyőzhetet-

Vízszintes: 14. Község Győr 
közelében. 15. Európai félsziget. 
16. Lopva figyel. 17. Módosított 
G-hang. 19. Paripa. 21. Platina. 
22. Igen — angolul. 23. Kézi
munkázik. 25. Jelenleg. 27. Taj
ték. 28. L.K. 29. Fájdalomcsil
lapító. 31. Helyhatározó. 33. Sza- 
márium. 34. Üttörőegység. 35. 
tenger — németül. 37. Pénzben 
kifejezett érték. 38. Vásznat ké
szít. 39. Bór és nitrogén vegy
jele. 45. O.R. 46. Orosz tagadás. 
48. Nem ezt. 49. Ser betűi. 50. 
Tömör. 52. Város Arizónában. 
54. A szoros ábécé kezdete. 56. 
Lakat. 58. Taszít. 59. O.G. 62. 
Község Vas megyében. 63. Tép. 
64. Görög betű. 65. Helyez. 66. 
Házikó. 67. Asztáclum. 68. Fér
finév. 70. Bicskázlk. 72. E.N. 
73. Hosszú idő óta. 74. Saját 
kezével. 76. Főzeléknövény. 77. 
Becézett Imre. 78. Hamis. 81. E. 
N. 83. össze-vissza reng. 84. 
Szebb közepe! 86. Semmittevő. 
89. Számnév. 90. Koros.

Függőleges: 2. Város Hollan
diában. 3. Repülő állat elker- 
getése. 4. Középen kusza! 5. 
Alá. 8. A.B. 7. Víziállat. 8. Ne
héz fém. 9. Egyszerű szerszám. 
10. Por és víz! 11. G.N. 12. He
lyet foglal. 13. Apránként be

LABDARÚGÁS

Az élmezőnylenek voltak. Zsinórban nyerték a bajnokságokat. A régiek kiválása után a csapat újjászerveződött, de már nem bizonyult olyan ütőképesnek, mint elődjeik. Persze azért most sincs okuk elkeseredni játékuk és eredményeik miatt. Azt a bizonyos kis pluszt kellene még kihozni az együttesből és akkor az ezüst könnyen arannyá válhatna ... „BÉRELT HELY”Jó pár éve az Anyagosztály a sereghajtók között végzett. Egyik időről a másikra átszerveződött a csapat, Sebestyén személyében pedig igen agilis vezető került az együttes élére. Ettől az időtől kezdve egyre jobban összekovácsolódott, csiszolódott a csapat játéka és ma már a legjobbaknak is méltó ellenfelei.Eddig két alkalommal végeztek a harmadik helyen, idén újabb éremmel gazdagították bronzérem gyűjteményüket és mi lesz a jövő évi bérlettel?...A FŐMÉRNÖK ...Ritka az olyan csapat, amely üzemi főmérnpk

borít. 18. Zúz. 20. Egyik oldal. 
23. Szlovák város. 24. Erdőben 
fátlan térség. 26. Pára! 27. Kürt 
— németül. 29. Kör betűi. 30. 
Farmernadrág márka. 32. Visz- 
szavonul. 33. Feszesen körülve
vő. 36. Szántóeszköz. 40. Égtáj. 
42. Díszes szoba. 43. Arany Já
nos verseskötete. 44. Kötőszó. 
47. Kiejtett mássalhangzó. 51. 
Ver. 55. Testünket fedi. 57. Rá
talál. 60. Odú. 61. Világtalan. 68. 
Szilárd víz. 69. Előd. 71. Szin
tén nem. 72. Egyszerű gép. 75. 
Szükséges. 77. Papírra veted. 
79. Ipari növény. 80. Közterü
let. 82. Tagadószó. 83. Lóbizta
tás. 85. B.K. 86. Növényrész. 
87. Varróeszköz. 88. Tiltószó. 
89. Kettős mássalhangzó.

Julii,, Károly

Lapunk november 1-i számá
ban közölt keresztrejtvény he
lyes megfejtése:

Aki túlságos gondot fordít 
a kis dolgokra, rendszerint 
képtelenné válik a nagyokra.

Könyvjutalomban részesül
tek: Somogyi József né (II. sz. 
bányaüzem), Fledrich Vilmos 
(7632 Pécs, Krisztina tér 13.), 
Szabó Mátyás (7632 Pécs, Lahti 
u. 10.).

„szárnyai” alatt élvezheti a támogatást és sikert. A II. üzem „B” ennek vallhatja magát. Tisza főmérnök nemcsak az üzem területén — csapatától a pályán is — rendet, fegyelmet és eredményességet követel. Különösen az utóbbival szemben kérlelhetetlen, űzi, hajtja a játékosokat és ne adj isten, hogy valamelyik gyenge formát mutasson, vagy ordító gólhelyzetben hibázzon, mert ilyenkor felcsattan érces hangja, hogy holnap „csillés leszel” ... Mindez a mérkőzés után a klubban megváltozik, mint maga a főmérnök is. A csapat az utolsó pillanatig versenyben volt a dobogóra kerülésért, de egy-egy kisiklás megpecsételte az együttes sorsát. Végeredményben a mutatott játékuk alapján helyezésük (4. hely) reális még akkor is, ha több van az együttesben, mert ezt nem bent kell tartani, hanem ki kell adni. A csapatok további értékelésére a december 15-i számban kerül sor. K. M,
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60 éves 
a Szovjetunió1922 decemberében igen

Hangot adva jogos panaszoknak

Városrész! gondokról
nagy jelentőségű társadalmi és politikai esemény történt a volt cári Oroszország, de bízvást mondhatjuk az egész emberiség történetében: megalakult a Szovjet Szocialista Köztársaságok Szövetsége, a Szovjetunió.A szövetség létrehozása történelmi szükségszerűség volt — előkészítette azt a szovjet népek egész előző története — az a közös harcuk, melyet a polgárháború éveiben vívtak a szocialista forradalom győzelméért, vívmányainak megvédéséért.A három orosz forradalom tapasztalatai, a bolsevik párt internacionalista jelszavai, a Nagy Októberi Szocialista Forradalom győzelmének éjszakáján elfogadott két határozat: a békéről és a földről szóló dekrétumok, a kommunisták egész politikája, e politika kidolgozásának és irányítójának, Vlagyimir Iljics Leninnek a neve az új életért folytatott közös harc jelképeivé lettek a dolgozó tömegek szemében. A munkásosztály vezetésével minden nemzetiség dolgozói törekedtek a már megelőző években nagy eredményeket hozó egység megszilárdítására.A szovjet köztársaságok szövetségi államban történő szorosabb egyesülését a politikai és gazdasági viszonyok gyakorlata követelte meg. Az egyesülés olyan viszonyok között ment végbe, amihez már létezett a valamennyi érdekelt nép számára érthető, s valameny- nyiükhöz közel álló szovjethatalom, amely a nemzetiségi kérdésben is következetesen internacionalista politikát folytatott.Az új szövetségben testet öltött az internacionalizmusnak, a népek egyenlőségének és testvériségének lenini eszméje. A Szovjetunió megalakulásának jelentősége világtörténelmi súlyú és méretű, ez volt a legkiemelkedőbb eredménye a lenini nemzeti politikának, itt jutott legkiforrottabban diadalra e politika sarkalatos vezérelve: népekegyenjogúsága, szuverenitása és testvérisége.Bogár István
A Gépipari Tudományos Egye

sület Országos Elnöksége az 
egyesületben végzett kiváló mű
szaki-tudományos és szervező 
munkájukért GTE Egyesületi 
Érem kitüntetésben részesítette 
Róka Péter üzemvezetőt és Da
ni Sándor üzemegységvezetőt 
(ÉDÜ).

Bsmervc a város többi részét, annak gondjait, Uránváros még ma is a város egyik legjobban ellátott részé. A sokszor szidott autóbuszközlekedés I is itt a legjobb. Az általános kereskedelmi ellátás is
I megfelelő, bár igaz, hogy kevés a speciális szaküzlet.Mi erről a véleménye dr. Patla Károly osztályvezetőnek, a 67. sz. választókörzet tanácstagjának?— A fentiekkel egyetértek, annyi pontosítással, hogy véleményem szerint a városrészenkénti sokirányú speciális szaküzletek iránti igény nem is jogos. Ennek kielégítése ugyanis városi szintű feladat, s e szaküzletek tíz-tizenöt perc alatt megközelíthetők. Ezen természetesen ki-ki vitatkozhat.

— Különösen a nyári hó
napokban sok bírálat éri 
parkjainkat.— A városrész zöldterületi aránya a városban szintén az ejsők között van. Itt azonban a lakosságnak nagy a felelőssége, és van mit tennie. Meg kell — együttes erővel — fékeznünk a rongálókat, a szemetelőket. Erre annál inkább is figyelmet kell fordítani, mert jelenlegi helyzetünkben csökken a parkok fenntartására fordítható összeg, s így a meglevőkre még jobban kell vigyázni. Sok a panasz a játszóterek állapotára, a kutyatartók magatartására. Az októberi tanácsülésen elfogadott tanácsrendelet szerint, kutyákat tilos a játszóterekre bevinni, tehát e rendelet betartásával is javítható a játszóterek állapota, tisztasága. A lakosság felelőssége felmerül a kiserdő állapotánál is, ez helyzeténél fogva kellemes napközbeni sétaterület lehetne. Mindezek ellenére a sok szemét miatt erre nem alkalmas.

— Eddig a lakókról szól
tunk, de vannak mások is.— Igen, s a legutóbbi tanácstagi bejárás során megállapítottuk, hogy sok mulasztás terheli a különböző kivitelező és karbantartó vállalatokat. Ezek munkájuk végeztével jelentős mennyiségű hulladékot hagynak vissza a területen.

Csöndör László felvételei

— Mi okozza a legtöbb 
panaszt?— A lakóterületünkön a legtöbb bejelentést az Ingatlankezelő Vállalat, a ház- kezelőségek tevékenységével kapcsolatos. E területen érthetetlen az a pazarlás, ami folyik, anyagi és munkaerő terén egyaránt. Hónapokig eltart egy-egy lakás felújítása, sőt olyan karbantartás is van, ami évekig elhúzódik.

— Mit tehet ez ellen a 
tanácstag?— Nem sokat. Szorgalmazni tudja az észlelt hiányosságok napirenden tartását, a megoldás érdekében. Meghívhatja fogadónapra a házkezelőség képviselőjét és a lakókat, a véleményeltérések egyeztetésére. A körzeti Hazafias Népfront és a körzeti párt- szervezet útján is szorgalmazhatja a javítások megfelelő elvégzését. Sokfelé képviselheti a lakókat, hangot adva jogos panaszaik

nak, de sajnos magát a hibát kijavítani nem tudja.
— Beszélgetésünkkel ka

nyarodjunk vissza az utcá
ra. Már csak azért is, mert 
vannak erősen megromlott 
útjaink, így például a Kö
rösi Cs. Sándor és a Páf
rány utca.— Útjaink állaga az utóbbi években leromlott, bár nem csak itt, hanem az egész városban. Ez azért következett be, mert a karbantartási költségek egy részét a Megyeri úti felüljáró építésére fordították. E téren azonban javulás várható, de ezt megelőzve a balesetveszélyes hibák kijavítására a lehetőség addig is fennáll.

— Az Építők útja este 
olyan, mint egy alagút, ön 
hogyan látja ezt?— A közvilágítás az általános energiatakarékosság része ma már. De ettől függetlenül az egyedi hibákat bejelentés alapján ki kell javítani.

— Piacunkat a legdrá
gábbnak mondják, miért?— Sok a panasz arra is, hogy a városrészi piac ellátása nem kielégítő, s talán valóban itt a legmagassab- bak az árak. Érthetetlen, hogy a tsz-ek, állami gazdaságok miért nem figyelnek fel, hiszen e terület számukra biztos áruelhelyezési területet jelentene. Ezúton is ajánljuk a tanácsok mezőgazdasági osztályainak figyelmébe, hogy a kistermelők, s különösen a viszonteladók mellett szorgalmazzák a tsz-ek, tsz-tár- sulások és állami gazdaságok árusítóhelyeinek létrehozását. *Mindezek ellenére jellemzőnek mondható, hogy kevesen járnak el a fogadóórákra, ugyanakkor észrevételek mindig vannak. Az észrevételek hasznosításának egy természetes és leghatásosabb módja a fogadóórán történő bejelentés.Veress Tamás

EMBER ÉS A GÉP. Csöndör László felvétele
I—X. hónapban

Az éves tervet 
teljesítő brigádok
II. sz. bányaüzem

Fejtés: 10-es csapat, brigádvezetö: KOVÁCS IMRE;
Fejtés: 41-es csapat, brigádvezetö: FARAGÓ IMRE;
Fejtés: 52-es csapat, brigádvezetö: ANTAL ENDRE;
Feltöréshajtó: 28-as csapat, brigádvezető: KATRI PÁL (októ
ber 5-re teljesítették);
Feltöréshajtó: 42-es csapat, brigádvezetö: GULYAS JÓZSEF; 
Vágathajtó: 43-as csapat, brigádvezetö: ORGOVÁNYI JÓZSEF.

III. SZ. BANYAÜZEM

Fejtés: 18-as csapat, brigádvezető: KOLLER ISTVÁN;
Fejtés: 34-es csapat, brigádvezető: RUCSI ISTVÁN;
Fejtes: S4-es csapat, brigádvezető: FILIPSZ JÓZSEF; 
Vágathjató: 21-es csapat, brigádvezető: SIMON SANDOR; 
Vágathajtó: 45-ös csapat, brigádvezető: BOJTOK JANOS.

IV. SZ. BANYAÜZEM

Fejtés: G2-es csapat, brigádvezető: BUDAI LÁSZLÓ;
Fejtés: 36-os csapat, brigádvezető: TIMCSUK IMRE;
Fejtés: G-os csapat, brigádvezető: IIOBOR FERENC;
Fejtés: 7-es csapat, brigádvezetö: BALOGH SAMUEL; 
Bányafúrás: B2-es csapat, brigádvezető: FUTÓ ILLÉS; 
Bányafúrás: B4-es csapat, brigádvezető: KOMAROMI SANDOR. 

NOVEMBER 7-RE TELJESÍTETTÉK

Fejtés: 13-as csapat, brigádvezető: FEKETE MIKLÓS;
Fejtés: 22-es csapat, brigádvezető: FONYÓDI TIBOR;
Fejtés: 15-ös csapat, brigádvezető: BÖDÖ JANOS.

Versenyfelhívás
A II. sz. bányaüzem 54-es ifjúsági szocialista brigádja munkaversenyre hívja fel a vállalat valamennyi többszakos vágathajtó szocialista brigádját az 1983-as gazdasági év sikeres teljesítése érdekében.A munkaverseny értékelése : hatékonysági mutató minél magasabb teljesítése; a minőségi munka; a baleset- mentes munka; a tényleges vágatszelvény 5 százaléknál nem nagyobb túllépése a tervszelvényhez viszonyítva; anyag- és energiataka

rékos vágathajtás szempontjai alapján történjen.Népgazdaságunk nehezedő helyzetét megértve várjuk a szocialista brigádok csatlakozását. 54-es ifjúsági szocialista brigádA felhivással kapcsolatban Nagy Zoltánt, a II. sz. bányaüzem munkaverseny- felelősét kerestük meg, hogy az egységes értelmezésről tájékoztassa a csatlakozni kívánó szocialista brigádokat:— A hatékonysági mutatón a telepített létszám és a munkaidő-mérleg alapján számított elvárható teljesítménynek a tényleges teljesítménnyel való összehasonlítását értjük. A minőségi munka értékelését a gazdasági egység által megítélt minőségi prémiumok alapján tesszük.— Csak az óvórendszabály megsértéséből származó balesetek tekinthetők kizáró tényezőnek. Az ener- gitakarékosság a tervezett vágatszelvény túllépésén keresztül, az anyagtakarékosság pedig a tervezett vágat anyagköltségének szinten- tartásán vagy túllépésén keresztül mérhető.
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Politikai
vetélkedő

Egy napon két üzemi névadó
a szálló dolgozói 
és lakói közöttA Nagy Októberi Szocialista Forradalom évfordulója tiszteletére a közelmúltban a Ságvári Endre Művelődéisi Ház nagytermében a munkásszálló gondnoksága és önkormányzati bizottsága rendezésében került sor a Ki tud többet a Szovjetunióról című vetélkedőre, melyen Baranya megye három legnagyobb vállalata vett részt. A versen/ résztvevői — a Mecseki Szénbányák, a Baranya megyei Építőipari Vállalat és a MÉV munkásszálló lakói, illetve dolgozói voltak szocialista brigádjaik képviseletében.A zsűri elnöki tisztségét Kása József, a vállalati MSZBT elnöke töl- tötötte be. Az elnökségben mind a három vállalat képviseltette magát. A vetélkedőt a magyar, illetve a szovjet himnusz elhangzása után Beck József, a MÉV munkásszálló önkormányzati bizottságának elnöke nyitotta meg és javasolta, hogy a napokban elhunyt Brezsnyev elvtárs tiszteletére egyperces néma felállással adózzanak. Ezután ismertette a vetélkedő játék- szabályait. A verseny az alábbi pontok szerint zajlott le: politikai totó, zene, irodalmi-politikai kérdések (szóbeli), keresztrejtvény, technikai feladatok megoldása.A versenyzők az alábbi helyezéseket érték el: 1. Mecseki Szénbányák Vállalat csapata: Molnár Antal, Kiskatos János. Puskás Sándor; 2. MÉV csapata: Bocz Jenő, Kiss Sándor, Koós Miklós; 3. MÉV csapata: Doni Ferenc, Illés János és Compa Sándor. A 4. helyezett is a MÉV csapata lett, míg az 5. helyet a Baranya megyei Építőipari Vállalat szerezte meg, a 6. helyen ugyancsak a MÉV végzett.A verseny befejeztével a zsűri elnöke értékelte a jól megszervezett vetélkedőt és a résztvevők komoly és igen nehéz munkáját, majd a díjazásra, illetve a jutalmak átadására került sor.Hideg Kálmán

A közelmúltban a II. sz. bányaüzem vendége volt a KISZ Baranya megyei Bizottságának agitációs és propaganda munkabizottsága. Részükre az üzem gazdasági, társadalmi vezetése tájékoztatót adott az üzem életéről, munkájáról. Ezt követően bányajáráson vettek részt a 19. és 21. szinten és megismerkedtek a bányászok munkakörülményeivel, mindennapi munkájával. Kiss íjászló felvétele

A II. sz. bányaüzem Szamuely Tibor KlSZ-szerve- zete és a II. sz. bányaüzemi szakszervezeti bizottság névadót rendezett az üzemben dolgozó fiatalok gyermekei részére.Az ünnepség november 12-én a Boldogság Házában került megrendezésre nyolc kisgyermek tiszteletére.

Tizenegyes névadót tartottak a Kutató-mélyfúró üzem KISZ-fiataljai is november 12-én a Boldogság Házában. Képünkön, akik elfértek a nem „szélesvásznú” felvételen. Egyed Imre felvétele

Elsőnek az Építők úti Általános Iskola úttörői adtak kedves kis műsort a megjelent apróságok, szülök, névadószülők és rokonok tetszésére, majd kisdobosnyakkendővel és virággal köszöntötték a csöppségeket.Ezután került sor a szülők és névadószülők fogadalomtételére. Végül az

üzem politikai, társadalmi és gazdasági vezetése nevében Gönczör Zoltán az I. körlet KlSZ-alapszervezeté- nek titkára mondott köszöntőt és nyújtott át ajándékként vásárlási utalványokat a gyermekeknek, a meleg hangulatú ünnepségnek nagy sikere volt a résztvevők körében.

Szántóy Károly 
országos harmadikNovember végén a Csepel Autógyárban rendezték meg a Ki Minek Mestere országos villanyszerelő vetélkedő döntőjét. A versenyre nevezett 1300 ifjú szakember közül — a vállalati majd a területi vetélkedők alapján — huszonnégyen indulhattak a döntőben. Köztük volt — vállalatunk képviseletében — Szántóy Ká
roly, aki ezúttal is kiválóan szerepelt. Az Ércdúsító üzem ifjú villanyszerelője az országos döntőben az előkelő harmadik helyet szerezte meg.

Munkásőr
századgyűlésNovember 26-án vállalatunk Központjában került sor a MÉV munkásőr századának kiképzési évet záró befejező foglalkozására.Az ünnepi századgyűlésen a munkásőrség városi parancsnokságának képviselői mellett ott voltak vállalatunk és az üzemek társadalmi, gazdasági vezetői.A résztvevők egyperces néma felállással adóztak 
Futács Kálmán emlékének, aki a munkásőrség egyik alapítója volt.Ezt követően Csáti Imre századparancsnok értékelte az alegység éves tevékenységét. Részletesen ismertette a lőgyarkorlatokon elért eredményeket, s szólt a harcászati gyakorlatokon tanúsított helytállásról. A májusban tartott gyakorló riadó sikere is azt bizonyította, hogy az egész század személyi állománya fegyelmezetten, felelősségtudattal tesz eleget kötelezettségeinek.A századparancsnok ezután részletesen szólt a szeptember közepén tartott országos parancsnoki szemle feladatairól, eredményeiről. Utalt arra, hogy az országos parancsnoki dicséret, melyet az alegység a szemlén tanúsított példamutató helytállásáért kapott, alapos felkészülés, sok gyakorlás eredménye volt. Ehhez és mindenkori feladataik ellátásához munkásőreink sok segítséget kapnak a felsőbb
Nyugdíjas-találkozóÉvente visszatérő hagyomány a III. sz. bányaüzemben, hogy november hónapban a KMP megalakulásának évfordulója körüli időszakban baráti találkozóra hívják az üzem nyugdíjas párttagjait. Ez alkalommal tájékoztatják őket az üzem eredményeiről, gondjairól és az egy év alatt bekövetkezett fejlődésről, változásokról.Nyugdíjas párttagjaink örömmel tesznek eleget a meghívásnak, szívesen találkoznak egymással és a jelenleg is az üzemben dolgozó pártmunkásokkal, vezetőkkel.A november 25-i összejövetelen Cser János pb- titkár köszöntötte a megjelenteket, majd Horváth Jó_ zsef főbányamester tartott diaképekkel illusztrált ismertetést az üzem életéről, amit érdeklődéssel hallgattak a megjelentek.

Bogolin Károly szállítógépészként dolgozott a III. sz. bányaüzemben, s alig egy hónapja ment nyugdíjba, a mindennapi kapcsolat megszakadását még meg sem szokhatta.— Hasznosnak, fontosnak tartom az ilyen jellegű találkozásokat — mondotta —, hiszen jó tudni, hogy „nem ír le” bennünket az üzem, hanem továbbra is számon tartanak bennünket.Aztán még hozzátette: — Az is megnyugtató, hogy az üzem vezetői szívesen látnak bennünket bármikor. Jónéhányan élünk is az invitálásukkal és el-eljárunk a régi munkatársak közé.
Siklósi Mihály hat évvel bzelőtt robbantómesterként

parancsnokságtól és a vállalat, valamint az üzemek vezetőitől.Ez év végén hét munkásőr adja majd át fegyverét a fiataloknak. Valamennyi nyugdíjba vonulótól vállalati dolgozó veszi majd át a fegyvert. Végezetül a testületen belüli szocialista verseny eredményeit ismertette, majd megköszönte azt a helytállást, amit a század az éves feladatok teljesítése során tanúsított.Ezt követően Sári Ferenc, a Munkásőrség Pécs városi parancsnoka emelkedett szólásra. Elismerően szólt a század egész éves tevékenységéről. Elmondta, hogy vállalatunk munkásőr százada megalakulása óta a legjobbak közé tartozik. A szocialista versenymozgalmat jövőre a testületen belül is új alapokra helyezik. így mód nyílik majd arra, hogy egy olyan kiváló század, mint vállalatunké, országos szinten is elismerésben részesüljön.Végezetül felolvasták a munkásőrség városi parancsnokának parancsát: A kiképzési év során tanúsított kiváló munkájuk elismeréséül 13-an Dicsérő Oklevelet, 9-en tárgyjutalmat vehettek át. A század legjobb raja megtisztelő címet és az evvel járó vándorzászlót az 1. szakasz 3. raja vette át.
Nógrádi Gábor

ment nyugdíjba. Minden esztendőben eljön a baráti találkozóra. Ö arról beszélt, mit jelent nyugdíjasaink számára a rendszeres információ volt üzemükről.Rendszeresen megkapják a vállalati lapot, melyből figyelemmel kísérhetik a kollektíva örömeit, gondjait.
Herendi István

A Mecseki
Ércbányászati Vállalat 

dolgozóinak lapja 
Felelős szerkesztő: 
Kisdaróczi János

Szerkesztő: 
llagoncsa János 
Szerkesztőség:

7633 Pécs, 
Hajnóczy u. 35. 
Telefon: 15-851

Vállalati tel.: 7-147, 7-108 
Kiadja:

a Baranya megyei 
Lapkiadó Vállalat 

Felelős kiadó: 
Braun Károly 
Kiadóhivatal:

7G01 Pécs, Hunyadi út 11. 
Telefon: 15-000

MÉV Nyomda
7633 Pécs,

39-es dandár út 19. 
Felelős vezető:
Sperczel János

Megjelenik kéthetenként 
Előfizetési dij egy évre 

43,20 Ft 
Előfizethető

a szakszervezeti bizalmiaknál Ny-623-4



Az 1982. évi tervteljesítésért

Vállalati és üzemi 
tervmutatók (kiemelt)

teljesítése az év elejétől
Vállalat:

fémtermelés fkg 
vágathajtás fm 
létszám fő

99,9%
80,8%
99,5%

Ércdúsító üzem:

Vegyi feldolgozás t 100,8%

Kutató-mélyfúró üzem:

Geológiai mélyfúrás fm 100,4%

Bányaüzemek: II. ni.
százalékban

IV.

nyersérctermelés fkg 100,9 103,2 96,7
vágathajtás fm 91,5 77,5 76,5
összüzemi telj. m3/mű 98,2 90,6 91,9Csöndör László és Bálint Jenő felvételei
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1A III. sz. bányaüzem dolgo-
* zói az alábbi kérdésekre 

várnak választ: Az egészség- 
ügyi szolgálatnál az orvosok mi
ért nem tartják be a rendelési 
időt? Miért kell sokat várni? 
Az üzemi orvosi rendelőben le
gyen fájdalomcsillapító! Miért 
toldják meg esetenként egy 
egész órával az ebédidőt?A kérdésekre Dr. Bank 
József, az egészségügyi szolgálat vezető főorvosa válaszolt:— Nem csak nálunk, hanem minden orvosi rendelőben kell várni, a betegforgalomtól függően hol többet, hol kevesebbet. Az orvosoknak a rendelési időt és ebédidőt be kAl tartaniuk. Arra kérem a betegeket, hogy a felvetett problémát ne utólag és a mulasztó orvos megjelölése nélkül, hanem az észleléskor azonnal jelentsék nekem. Ha én nem volnák a helyemen, az előszobámban dolgozó Kovács Aladár- 
né felírja a panaszt és én utána intézkedek. Minden üzemi rendelőben többféle — tabletta és injekció is — fájdalomcsillapító van. Lehet, hogy egyik-másik féle nem tart ki igényléstől- igénylésig, de lehet helyettesíteni. Megvizsgálom, hogy a III-as üzemi rendelőben mikor és miért nem volt fájdalomcsillapító, aminek nem szabad előfordulnia.
2 Az Ércdúsító üzem dolgozói

* a következő problémát ve
tették fel: A vállalati egészség- 
ügyi szolgálat fogorvosai azzal 
terelik a pácienseket a magán- 
rendelő felé, hogy az egészség- 
ügyi rendelésen nagyon hosszú 
határidőt adnak a fogpótlásra. 
A fogászati rendeléssel kapcso
latban a központi dolgozók ré
széről is érkeztek javaslatok a 
szakszervezeti információban, 
ezek a következők: Vezessenek 
be érkezési sorszámot; A több
szöri kezelést igénylő beteget 
pedig napra és órára ütemez
zék be, hogy ne kelljen órá
kat várni a kezelésre.A felvetett problémákra 
Dr. Bank József, a vállalat egészségügyi szolgálat vezető főorvosa, valamint dr. 
Járai Gyula és dr. Gömöri 
István fogorvosok válaszoltak:DR. BANK JÓZSEF: — A fogorvosoknak előjegyzési naptárt (füzetet) kell vezetni, amiben napra, órára be kell írni, hogy a betegnek mikor kell megjelennie kezelésre. Megállapítottam, hogy az orvosok az előírást betartják.

ÜNNEPI ELŐKÉSZÜLETEK: már az ötödik tojást találom. Ez megint anyád vicce volt, hogy a kakasban Szarka Tibor karikatúrája

DR. JARAI GYULA és DR. GÖMÖRI ISTVÁN: — Az előjegyzési naptárt pontosan vezetjük és az alapján rendeljük be a beteget kezelésre. Minden betegnek kezelőlapot adunk, amire mindig pontosan ráírjuk (napra, órára) a jelentkezési időt és az elvégzendő munkát. Mielőtt a kezelőlapot kiállítjuk, megállapodunk a beteggel, hogy mikor, milyen időben tud bejárni, vagyis kétoldali megállapodást kötünk a beteggel a kezelés időpontjára. Jó volna, ha a megállapodásban meghatározott időpontokat nemcsak ránk tartanák kötelezőnek a betegek, hanem saját magukra is. Aki valamilyen oknál fogva nem tud a megadott — besorolt — időpontban jönni, az telefonon, vagy szóban kérjen új besorolási időt, mert a foghúzáson kívül a rendelési idő szinte minden órája be van sorolva, ami azt jelenti, hogy ha valaki nem a megadott időpontban jelentkezik, csak akkor tudunk vele foglalkozni, amikor az aznapra behívott betegek kezelésével végeztünk, mert igazságtalan volna a pontosan jövőket háttérbe szorítani. A fogpótlásra megadott határidőkkel nem akarjuk a betegeket sehová sem terelni, mert a határidőket a Fog- technikai Vállalat által megadott elkészülési idő alapján határozzuk meg. A Fogtechnikai Vállalat a munkák jellegétől függően 6, 8, 10 stb. munkanap elkészülési időt határoz meg, de a meghatározott napokat a hozzájuk beérkezett megrendelés másnapjától számítják. Ebből adódóan nem nehéz kiszámítani, hogy a 6 napból hogyan lesz 10—12 nap és így tovább, mert a beteg a hét bármely napján jelentkezik, az időbe beleesik két munkaszüneti nap (szombat, vasárnap) a jelentkezés napja, amit a beteg már beszámít és a Fogtechnikai Vállalatnál a beérkezés napjára rászámított egy nap. De az is előfordul, hogy a megadott időre nem készül el az anyag, ami újabb 3— 4 napos eltolódást jelent.Gácsi Mátyás

A közművelődési törvény végrehjatására kiadott 221/ 1982. IpM irányelvek rendelkezése szerint: „Az 1000 főnél nagyobb vállalatoknál (gyáregységeknél, üzemeknél) a művelődési folyamatok tudatos alakítása, az állami irányítási feladatok ellátása, személyi feltételeinek biztosítása szükségessé teszi felsőfokú szakirányú képzettséggel rendelkező (népművelő, könyvtáros, pedagógus) közművelődési előadó alkalmazását, aki egyben ellátja a művelődési bizottság titkári teendőit is.”Vállalatunknál e feladatok ellátásával Nagy Mari- 
annt bízták meg. Tanulmányait ez évben fejezte be a főiskolán, magyar—orosz szakon. Nem teljesen idegenként jött a vállalathoz, mert szülei révén, akik több mint húsz éve a vállalat dolgozói — édesanyja cso- 'portvezető a Kutató-mélyfúró üzemben, édesapja geofizikus a III. sz. bányaüzemben — már hallott, látott néhány dolgot a vállalat életéből.— Gyermekkorom óta részt vettem szüleimmel brigádtalálkozókon, ünnepségeken. Egy szovjet csoport fogadására még a csoporttársaimat is elhoztam tolmácsolni. A munkaterületet azonban, ahova kerültem, csak most ismertem meg ezalatt a pár hét alatt. Mielőtt dolgozni kezdtem más vállalatnál — az ÉP- GÉP-nél megnéztem, hogy milyen feladatai vannak a közművelődési előadónak és azokat hogyan látja el. Természetesen itt egészen más a helyzet. Míg ott egy te-

A munkahelyi 
művelődés 
új segítőilephely van, itt sok üzem, az üzemek nagy távolságokra vannak egymástól. Sokan járnak be vidékről és velük nagyon nehéz a kapcsolatot tartani. Szép és érdekes munkának ígérkezik, csak egyelőre még bonyolultnak, megfoghatatlannak tűnik.

— Milyen saját tapaszta
lataid vannak?— Minden üzemben voltam már bemutatkozni, rengeteg emberrel találkoztam. A IV. sz. bányaüzemben bányajáráson vettem részt, a napokban fúrós brigádoknál voltam, így már néhány munkahelyet is megismertem. Láttam a bányásznapi rendezvényeket, részt vettem különféle bizottságok ülésein, Csopakon tanfolyamot hallgattam és néhány brigáddal, brigádtaggal is megismerkedtem. A munkámban főleg a brigádokra szeretnék támaszkodni, eddigi tapasztalataim alapján úgy érzem ők az a biztos pont, amire támaszkodni lehet, amivel kezdeni lehet valamit. A vállalaton belül a meglevő szervezetekkel jó kapcsolatot szeretnék kialakítani, megnyerni a kulturális munkának, akik ezt szívesen és szakértelemmel végzik.

Kocsi László magyar— történelem szakon végezte a főiskolát. Till Tamás áthelyezése óta augusztustól a Ságvári Endre Művelődési Ház új munkatársa. A Munkásakadémia, a szocialista brigádok klubja, a Változó Valóság elnevezésű mozgalom, valamint az üzemek és a művelődési ház közötti kapcsolattartás a főbb munkaterületei.A művelődési házban és néhány üzemben már korábban is ismerték főiskolás évei alatt, a Nyitott Színpad tagja volt és a színpad által bemutatott művek mindegyikében játszott, a bányásznapi és politikai ünnepségek rendszeres szereplője volt. A Pécsi Rádió külső munkatársaként ifjúsági műsorokban is megismerhettük.
— Ügy tűnik szívesen já

rod az üzemeket és a mun
kád iránt is, amit „mun
kásművelődésnek” szoktak 
nevezni nagy érdeklődést 
mutatsz.— Valóban érdekel ez a terület, de egyáltalán a munkásság helyzete ma Magyarországon, a munkásság viszonya az értelmiséghez és hasonló témák is sokszor foglalkoztatnak. A másik pedig, ami nagyon érdekel mit tud adni, mire képes egy ilyen intézmény, mint a Ságvári, mit igényelnek tőle a látogatók. Néhány hetes tapasztalatom alapján az igényes szórakoztatást — amit ma még sokszor a tévében, színházban, moziban stb. sem kapnak meg a nézők — kérik és várják tőlünk leginkább. Olyan szolgáltatásokat lenne jó az intézményben kialakítani, amik igényeikhez, mindennapi életükhöz közvetlen környezetük alakításához sok segítséget adnának. Olyan előadói gárdát szeretnék a munkaterületen kialakítani, akik a hallgatónak az igazat mondva, tükröt tartva eléjük segítené

nek felnőttként szembe nézni a meglevő gondokkal. Szerintem erre ma szüksége van az országnak.Elképzeléseiknek a megvalósítás lesz majd az igazi értékítélője. A lehetőség megvan hozzá.dr. Roisz Andrásné
Orgonaest vagy egy hang 
verseny belső hangjai

Hétfő este 19,40 óra. Dobol a 
dobhártyámon a legcsodálato
sabb muzsika kezdő akkordja, 
de hangversenytermi magá
nyomban még nem engedem 
magamhoz. Az agyam még gör
csösen dolgozik. Képtelen a ze
ne fogadására. Hétfő Egy egész 
hét előttem álló programja, s 
a múlt hétről visszamaradt 
megoldandók kavarognak ben
nem. Szabálytalan kapkodó 
gondolatsorok — kivel mit kell 
megbeszélni, hogyan lenne gaz
daságosabb, milyen műszaki 
megoldással, miért éppen így — 
cikáznak és adják a félmegol
dásokat.

Közben már veszem észre 
magamon, hogy fél fülem a ze
nére figyel. Csodálatos Bach 
orogonamuzsikája. A kompozí
ció szerkezetének szinte mate
matikai tökéletessége az össz- 
hangzatok hatalmas, minden 
teret betöltő képessége, mindig 
magával ragadó.

Igen a tér. Figyelmem erre 
terelődik, a Székesegyház temp
lombelsőjére. Megkapóan szép 
az építészeti megoldása és gaz
dag a képzőművészeti díszítése. 
Gyönyörködésem fokozza, hogy 
Bach orgonamuzsikájának hall

A fotópályázat díjnyertes anyagából bemutatjuk Bihari László (IV. sz. bányaüzem) „Életút” című fotósoro- zatának egy részletét.

1963-BAN VÉGZETT VAJÁRISKOLASOK
Figyelem!

Június elején 20 éves találko
zót szerveznek az 1963-ban Pé
csett végzett vájártanulók. Kér
jük mindazokat, akik 1963-ban 
az 508-as Iparitanuló Intézet 
(Pécs, Sallal u. 35.), Illetve az 
András-aknán működő vájáris
kola A, B és C osztályában 
végeztek 1983. január 31-ig je
lentkezzenek az alábbi címen: 
Szabó János, Pécs, II. kér. Fe
jér Lipót u. 7. I. emelet 2. Te
lefon: 21-392 15,00 óra után.
Továbbá kérjük azokat, akik 
más vállalatnál dolgozó volt is
kolatársaik címét ismerik, ér
tesítsék őket.

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
decemberi programjából

13-án 9,00—13,00 óráig: Mese
kuckó — Játszóház 4—10 éve
seknek.

19- én 18,00 órakor: Ifjúsági 
táncest — Zene: Hiánycikk.

20- án 13,00 órakor: Kovács 
Kati és az Universal együttes 
műsora.

21- én 19,00 órakor: Omega 
Klub — Műsoros Rock vetélke
dő.

gatása közben ahhoz a tökéle
tes muzsikához hasonlítom. És 
most már mind többet figyelek 
a muzsikára. De a szemem né
ha a hallgatóság arcát is für
készi. Némelyek arcukra ülő 
szent áhítattal figyelik e mu
zsikát.

Gyermekkorunk zenei élmé
nyét idézi fel ez a muzsika a 
lelkünk mélyén, amikor a fa
lusi kántor-tanító, a mester szó
laltatta meg a templom öreg, 
sípoló orgonáját, s templomi 
énekekkel csalta elő belőlünk, 
ültette el bennünk, s adta út- 
ravalóul egy életre a hangszer 
csodálatát, a muzsika szerete- 
tét.

Az arcokra ülő áhitat töredé
kei a felnőtt korra átmentett 
élmények tükörképei.

Oldódtam és oldódom a zené
ben, nyitottabb a fülem, az 
agyam, a lelkem rá. Ügy ér
zem nem olyan rettenetesek, 
megoldhatatlanok a heti felada
tok, cikázó gondolataim félmeg
oldásai megoldást nyertek ...

De mindezt nem vallom be 
senkinek, csak önmagámnak a 
napi munkám önelszámolása
kor, az elalvás küszöbén.

— i — s —
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Nővérvetélkedő

A Kísérleti kutatási és automatizálási üzem Magyar—Szovjet Barátság szocialista brigádja vállalta, hogy az elvégzett vegyi technológiai kísérletekből visszanyert vasanyagokat társadalmi munkában átválogatja és a tárolási területen általános takarítást végez. E vállalásukat a napsütéses őszutón teljesítették.Füzy Tibor felvétele
Társadalmi munkában Töttösön

Baranyában, Pécs környékén 
számos kistelepülés van, ahol 
a lakosság lélekszáma 2 3 száz 
fő. Társadalmi célkitűzésként 
fogalmazódott meg korábban, 
hogy ezeket a kistelepüléseket, 
falvakat meg kell óvni attól, 
hogy Gyürüfű sorsára jussa
nak, elnéptelenedjenek és meg
szűnjenek létezni. Természete
sen az óhaj nem elég, hanem 
biztosítani kell, hogy az ottélo 
emberek körülményei megfelel
jenek a kor követelményeinek. 
Ez pedig pénzt igényel az elha
tározás mellett és nem utolsó 
sorban társadalmi összefogást, 
együttérzést. Az összefogás le
hetőségeinek egyikét, a valós 
tenniakarás példáját villantja 
fel az a munka, melyet a IV. 
sz. bányaüzem fejlesztési rész
lég Péch Antal szocialista bri
gádja és a gépészeti részleg 
Bánki Donát külszíni lakatos 
brigádja végzett a kővágótöttösi 
alsótagozatos általános iskolá
ban.

FMKT-ülés
Vállalati KISZ-bizottsági ülés 

tárgyalta november 17-én —, a 
vállalati FMKT és termelési 
munkabizottság jelentését az 
1982-ben időarányosan elvégzett 
munkáról. A munkabizottság ez 
év májusában újjáalakult, mi
vel több üzemben változás tör
tént, de ez az újjászerveződés 
nem okozott fennakadást, sike
rült kialakítaniuk egy minden
ki számára előnyös munkakap
csolatot, amelynek során az 
üléseken a napirendi pontok 
megtárgyalásán kívül az üze
mi felelősök kölcsönösen tájé
koztatják egymást az üzemek
ben folyó munkáról és üzemi 
rendezvényekről, az fmkt 
munkájában rendszeresen tá
maszkodnak az idősebb nagy 
tapasztalatú FMKT tagok és 
volt vezetők segítségére.

Németh István, a vállalati 
FMKT vezetője beszámolójában 
megemlítette, hogy az ifjúsági 
szocialista brigádok az elvárá
soknak megfelelően működnek, 
számuk az előző évihez képest 
nőtt, jelenleg a vállalatnál 72 
ifjúsági brigád dolgozik. Fel
adatként mondta el, hogy az 
új technika és technológia szé

Újítások
A vállalat november közepéig 

a következő újításokat fogadta 
el hasznosításra:

II. sz. bányaüzem: Andótöltö 
fedél excenteres leszorítása. Az 
újítók neve: Paár Győző és 
Kiss József (20 ezer forint).

Dugattyúszár egyengető. Az 
újító neve: Reinhardt Ferenc 
(7 ezer forint).

III. sz. bányaüzem: Támki- 
fordítő szerkezet. Az újító ne
ve: Bettiol József (20 ezer fo
rint).

Andótöltö fedél leszorítása. Az 
újítók neve: Sors Zoltán és 
Lesnyik Gyula (20 ezer forint).

IV. sz. bányaüzem: Ve
zérlőasztal a végtermék csoma
godba. Az újítók neve: neke 
József és Laurencsics Károly 
(B).

Szolgáltató üzem: Fúrószár 
zömítés. Az újítók neve: Bra- 
dits László és Csokonay László 
(365 283 forint).

Biri János tanácstag révén 
került a két brigád kapcsolat
ba az iskolával és felmerült 
annak a kérdése, hogy az érin
tett brigádok nem tudnák-e 
kijavítani az iskola rossz álla
potban levő kerítését. A brigá
dok vállalták, hogy társadalmi 
munkában elvégzik a feladatot, 
melynek során mintegy ötven 
méter kerítést kellett elkészíte
ni a hozzátartozó kapukkal. A 
munka elkészült a közös össze
fogás eredményeként mintegy 
250 munkaórával. A végzett 
munka értéke mintegy 20—25 
ezer forint, de sokkal nagyobb 
az a forintban ki nem fejezhe
tő érték, amit képvisel. Az is
kolaépület maga is régi szép 
épület, melynek állaga, szépsé
ge őrződik meg ezáltal a tár
sadalmi munkaként végzett fel
újítás által, s talán ahhoz is 
hozzájárul, hogy az ottélő em
berek, gyerekek jobb közérzet
tel élnek lakóhelyükön.

W. L.

leskörű elterjesztése érdekében, 
ahol erre mód van, szorgal
mazni és ösztönözni kellene a 
komplex ifjúsági brigádok meg
alakítását. A termelési felada
tok teljesítése mellett várható, 
hogy az ifjúsági brigádok a 
társadalmi munkavégzésben a 
múlt évinél szebb eredményt 
érnek el.

A vállalatnál és az üzemek
nél a munkaterveknek megfe
lelően rendezték a különböző 
szakmai vetélkedőket, melyek
nek sikere változó volt. Az 1982- 
ben két szakmában — vájár, 
illetve villanyszerelő — meg
rendezett országosig felmenő 
rendszerű versenyen viszont 
szépen helytálltak az üzem fia
taljai. Az országos vájárvetél
kedőn résztvevő csapat minden 
tagja elnyerte a vájár mester
szakmunkás elmet.

A jelentés megállapításai és 
a vita alapján elmondható, hogy 
a vállalati FMKT és termelési 
munkabizottság alapvető felada
tait teljesítette és a mozgalom
mal szemben támasztott alap
vető gazdaságpolitikai célkitű
zéseknek megfelelt.

Wesztl László

Ércdúsító üzem: Olajderítő 
kompresszorházhoz. Az újítók 
neve: Schlachta Ferenc és Ka- 
rancsi Béla (14 ezer forint).

Müszerlevegő vezeték rögzíté
se. Az újítók neve: Emődy Gé
za és Anderkovits János (30 
ezer forint).

Zagyszivattyú fordulatszám 
szabályozása potméterrel. Az 
újító neve: Gradwohl József (100 
ezer forint).

Nehezék az elúciós mintave
vő szűrőre. Az újító neve: 
Krabat J. László (8 ezer fo
rint).

Kutató-mélyfúró üzem: Elekt
romechanikus számláló nyom- 
detektor értékeléséhez. Az újí
tók neve: Szommer Zoltán, He
nézi Ferenc és Fábián Miklós 
(25 900 forint).

A zárójelben levő számok azt 
a többletnyereséget jelölik, amit 
a vállalat aa újítások alkalma
zásával éves szinten ér el.

(B)=Balesetveszélyt, az egész
ségre káros tényezőket csök
kentő, vagy a munkahelyi kö
rülmények javítását szolgáló 
újítás. Hasznossága pénzben 
nem fejezhető ki.

Dr. Gömöri István fogorvos november 17-én Bakonyán, a II. sz. bányaüzemben a fogak megbetegedésének megelőzéséről tartott előadást. Bálint Jenő felvétele
„Fogas” kérdések fogainkról

Célja, hogy ezen idő alatt még többet foglalkozzunk fogainkkal, mint máskor. Ráirányítsuk a figyelmet a fogakra, azok gondozásának fontosságára, a rossz fogakkal járó bajok megelőzésére.De felmerül bennünk a kérdés, hogy szükségesek-e ezek a széles körű ismeret- terjesztések? Ma, a XX. század végén, tudunk-e újat mondani fogainkról, amelyeket már ősidők óta használ az ember?— Távolról sem ilyen egyszerű a helyzet — kezdte válaszát dr. Gömöri István, a MÉV fogszakorvosa, akivel a fogászati hónap jelentőségéről beszélgettünk. — Ugyanis a már említett XX. század végi általános technikai fejlettség nem járt együtt a fogászati kultúra fejlődésével. Sőt, attól nagyon elmaradt. Ezért aztán ezen a területen legelőször is meg kellene ismernünk fogainkat, mert még nem ismerjük azokat. Milyen egy fog belső felépítése, szerkezete? Hogyan kapcsolódnak össze fogaink fogazattá, egységes rágórendszerré? így nem ismerjük azokat a veszélyeket sem, amelyek fogainkra leselkednek. Célunk az, hogy ismerje meg mindenki, hogy mi vár ró, ha szuvasodni kezd a foga. Biztosan nem lenne annyi elhanyagolt, rossz fog, ha a hatékony ismeretterjesztés birtokában az emberek kellően vigyáznának fo

gaikra és igyekeznének megelőzni a bajokat. S, ha ennek ellenére jelentkeznének panaszok, nem félnének annyira a fogak idejében való kezeltetésétől. Nagyon helytelen az a szemlélet, hogy; „Ha fáj a fogam, hát majd kihúzatom”. „Egy fogtól nem dől össze a világ”. Ez így igaz! A világ nem, de összedől az egész fogazat. Hiszen a ma legyártható, legtökéletesebb műfog vagy protézis se tudja utolérni az eredeti fogat, versenyezni a saját fogazattal.Tehát van mondanivaló bőven. És ezt szolgálja az üzemekben a fogászati tárgykörben megrendezendő előadássorozat is, amelyet
Szép munkasikerek a III. sz. bányaüzembenA III. sz. bányaüzemben a NOSZF 65. évfordulója tiszteletére indított munkaversenyt a közelmúltban értékelték. Kiemelkedően szép munkasikerek születtek:A fejtési csapatok versenyében a Turcsi István vezette 34-es ifjúsági szocialista brigád győzött. Tevékenységüket mi sem dicséri jobban mint az, hogy 6,05 to/mű. szakmányos tervüket 9,9 to/műszakra teljesítették. Nem sokkal gyengébb eredményt ért el a 18-as,

újságunk egyik előző számában tévesen megjelent híradástól eltérően nem októberben, hanem november hónapban bonyolítottunk le.
— Milyen helyet foglal el 

hazánk a fogászati ellátás 
terén a szomszédos országok 
között?— Sajnos országos szinten nagyon elmaradott a fogászati kultúránk. Az európai élvonalba tartozó országokban egy fogorvosra 1100 beteg jut, míg nálunk 4400. Hogy 2000-ig elérjük a jelenlegi európai színvonalat évente 750 fogorvosnak kellene végeznie az egyetemeken. És végez 120 —140 fő.

Nagy Sándor

versenyét a Bojt vezette 45-ös csap Azonos — 120 fm. jesítményt produk és az 59-es csapat Az előkészítő csapatok közül a ' pat, Simon Sándor vei érte el a legj( ményt 43,3 cm/mi 83,4 cm/mű. volt ;ményük.E kategóriában

A negyedszázados fennállását 
ünneplő MÉV üzemegészségügyi 
szolgálat novemberben nővér
vetélkedőt rendezett. A szak
mai vetélkedés célja — bár
mely munkaterületen rendezik 
is azt — a nemes versengés 
mellett elsősorban a dolgozók 
szakmai képzése, ismereteik 
bővítése. Az idei nővérvetélke
dőt megelőzően is több felké
szítő előadást szerveztek a 
résztvevőknek. Dr. Fenyvesi 
Éva belgyógyász főorvos — a 
vetélkedő szakmai szervezője — 
Dr. Pozsgay Kálmán sebész 
szakorvos segítette a verseny
ben induló üzemi nővérek és 
szakdolgozók felkészítését. Az 
elméleti vetélkedő előkészítésé
ben és lebonyolításában nagy 
részt vállalt Tomanica Józseí- 
né üzemi főnővér és helyette
se, Facskó Istvánná.

A versenyzőknek háromfajta 
feladatlapot kellett kitölteniük. 
A 13 résztvevő egy órát kapott 
a 35 kérdés megválaszolására. 
A feladatlapok értékelése után 
derült ki, hogy az első helyen 
holtverseny jött létre. Végül az 
döntött_ Gida Gézáné javára, 
hogy ő adta le hamarabb a 
tesztlapokat. A második helyen 
Bakács Péterné, a harmadikon 
Sipos Endréné végzett. A ne
gyedik helyezett Bozó Dezsőné, 
az ötödik Jaksa Béláné lett.

Pályázati
felhívás

Több minisztérium, a SZOT, 
továbbá az ágazati szakszerve
zetek, a KISZ KB és az Or
szágos Közlekedésbiztonsági 
Tanács együttesen hirdetett pá
lyázatot öt témakörben. Ezek: 
1. A munkavédelmi oktatás 
fejlesztése a felsőoktatási intéz
ményekben; 2. A felsőoktatási 
intézmények oktatási-nevelési 
munkakörülményeinek fejlesz
tése; 3. A felsőoktatási intéz
ményekben a munkavédelmi 
oktatáshoz használható audio
vizuális műsorok; 4. A szak- 
szervezeti munkavédelmi tevé
kenység módszerei; 5. A mun
kavédelemmel kapcsolatos sza
badon választott témák.

A pályázatra vonatkozóan 
részletes felvilágosítást Benkő 
Józseftől, a vszb munkavédel
mi előadójától kaphatnak az 
érdeklődök. Telefon: 7-136 vagy 
7-191.

csapat volt a második, míg a harmadik helyen a 36-os csapat végzett.A kiszolgáló brigádok versenyét a Fémtám szocialista brigád nyerte. Az első helyezettek pártbizottsági oklevél elismerésben része-A folytatódó üzemi munkaversenyben remélhetőleg tovább javulnak a teljesítmények, mert csak ez biztosíthatja az éves feladatok maradéktalan teljesítését. II. I.
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HÍREK Negyedszázad aszfalton, vízen, levegőben

OKTÓBERBEN kezdte műkö
dését a Napsugár Gazdasági 
Munkaközösség a Dugonics ut
ca 42. szám alatt. A munka- 
közösség a társkeresést tekin
ti elsőrendű feladatának, a 
magányosok megsegítését szem 
előtt tartva. A közeledő ün
nepeket különösen figyelem
mel kfsérilc — a munkaközös
ség tagjai hogy egyedül
senki se töltse a karácsonyt, 
illetve szilveszter éjszakáját. 
Hétfőn, kedden, csütörtökön 
17,00—20,00 óráig fogadják a 
társkeresőket.

Személyi
hírek

Nyugállományba került: Var
ga Zoltán csatlós (II. sz. bá
nyaüzem), Szabó Pál vasútja- 
vitó (III. sz. bányaüzem), Mol
nár Rajmundné utókalkulátor 
(III. sz. bányaüzem), Kövér 
Zoltán forgácsoló (III. sz. bá
nyaüzem), Bogolin Károly 
szállftógépész (III. sz. bánya
üzem), Hűek János hegesztő 
(ÉDÜ), Lőrinc Vilmos lakatos 
(ÉDÜ), Bicskei József fürdőke
zelő (ÉDÜ), Gaál Zoltánné 
gyors- és gépíró (Kutató
mélyfúró üzem), Drávavölgyi 
László technológus (Szolgálta
tó üzem), Snóbli Ferenc polgá
ri fegyveres őr (Központ), Bódi 
Dezső oktatási előadó (Köz
pont), Bódi Istvánné fénymá
soló (Központ), Pénzes István 
tervező (Központ).

A nyugállományba került dol
gozóinknak ezúton is megkö
szönjük a vállalatnál végzett 
eredményes munkájukat, nyug
díjas éveikhez jó egészséget, 
kellemes pihenést kívánunk.

Meghalt: ifj. Janics László 
lakatos (ÉDÜ).

Vendégek
Debrecenből

November 17-én a debreceni 
Kossuth Lajos Tudományegye
tem 28 utolsó éves fizikus hall
gatója kereste fel a Kísérleti 
kutatási és automatizálási és 
az Ércdúsító üzemet. A látoga
tásra az egyetem tantervének 
keretében került sor. A prog
ramban először Tündök Sán
dor vázolta a két üzem tevé
kenységét, majd ezután üzem- 
látogatásra került sor. A hall
gatók először az ércosztályo- 
zóval, majd a műszeres labo
ratóriumokkal ismerkedtek 
meg.

Asztalitenisz
Az Egyetemi Tornacsarnok

ban került sor az aszatlitenisz 
II. Expresz Kupa női, férfi 
egyéni és páros döntőjére. E 
nemes vetélkedőn 24 vállalat 60 
versenyzője állt asztalhoz. A 
méveseket Tukoráné, Presszer 
és Jobb J. képviselte. Különö
sen a lányok szereplése volt 
imponáló. Az egyéni küzdel
mek során Tukoráné nehéz ág
ra került, de így is bejutott a 
döntőbe. A fináléban hatalmas 
küzdelem után kapott ki 2-1-re 
és fgy ezüstérmes lett. Ezután 
következett a páros mérkőzés, 
Presszer—Tukoráné mindvégig 
remekül játszott, sorra aratták 
győzelmüket. A döntő Igen ne
héznek ígérkezett, de a jó for
mában játszó páros ezen a 
délelőttön nem ismert lehetet
lent és biztosan győzött az Épí
tő és Tatarozó Vállalat párosa 
ellen, 2-0-ra. A szép sikert egy 
újabb követte, 26 ponttal meg
nyerték a csapatversenyt és ez
zel a II. Expresz Kupát, a 25 
pontos Geodézia előtt.

A férfi egyéni küzdelemben 
Jobb József igen értékes helye
zést ért el, harmadik lett. Pá
rosban Szopkával a második 
helyen végeztek, csak a döntő
ben szenvedtek vereséget a Ga
lambos—Pókó párostól. Ezúton 
is gratulálunk a mévesek szép 
sikeréhez. K. M.

Kezdeti próbálkozások, 1957.

A siker csúcsán, napjainkban.
A nyolcas létszám 
120-ra terebélyesedett— Hű de régen volt — kezd a jubileum apropóján visszaemlékezni Mohai István —, amikor 1956 bányásznapján a modellező bemutatón Ids gépemet a a levegőbe emeltem. Akkor, ott a málomi úti Központ labdarúgó-pályáján kért fel Horváth Jenőné, a művelődési ház volt igazgatója egy szakkör létrehozására.— Rövid gondolkodás után 1957. február 23-án hivatalosan is igent mondtam és nyolc alapító taggal létrehoztuk a modellező szakkört. Ekkor szabadon- repülő és körrepülő modellezéssel foglalkoztunk. Otthont először a Ferencz József laktanya, majd a Dózsa tisztiiskola adott, de építettünk egy Ybl Miklós utcai pincében, s a legény- szálló alagsorában is.— Jelentős állomás életünkben az 1959-es esztendő, amikor első pályánkat avattuk, a jelenlegi KRESZ- parkot. Közben létszámunk is 30—35 főre emelkedett, s az országos ranglistát is ostromolni kezdtük. A feliratkozás 1963-ban sikerült, amikor a budapesti Dózsa, valamint a MÁV után a harmadik helyen végeztünk a klubok közötti versenyben. Ekkor már volt vitorlásmotoros hajó és körpályás autóversenyzőnk.Egy évvel később — 1964 — ad a klub először válogatottat, s a Budaörsi Körrepülő Világbaj noksá-
November végén a vállalati 

KISZ-bizottság látványos vízi
parádét rendezett Pécsett a Hul
lámfürdő sátortetős uszodájá
ban. A résztvevők 8 ügyességi 
számban vetélkedtek a győze
lemért 10—10 fős üzemi csapa
tokkal.

A rendezők figyelmességét di
cséri, a felnőttek mellett a gye
rekek részére is rendeztek kü
lön versenyeket.

A fóka-móka elnevezés talá
ló volt, minden szám külön él
ményt jelentett a résztvevők
nek és nézőknek egyaránt. A 
vidám hangulat, a felszabadult 
nevetés még a sátortető „meny- 
nyezetét” is csöpögésre fakasz
totta ...

Nagy küzdelmet láthattunk az 
autóbelsősök (bika) evezős ver
senyén. Ez a rakoncátlan „csó
nak”, hátán a lapáttenyerü eve

gon a Mohai—Tóth páros az ötvennyolc páros közül a tizenegyedik helyen végez. A Mohai—Markotai páros 1965-ben indul, s 1972-ig 32 alkalommal stabil válogatottak. Több mint száz versenyen 65 alkalommal lépnek a dobogó csúcsára, s közben VB-, EB- érmeket és helyezéseket is átvesznek. A válogatott páros mellé aztán sorakoznak a többiek. A Molnár L.— Kuti EB-aranyat, s -bronzot egyaránt kap. A Molnár E. —dr. Nyárádi. s a már említett két páros 1971-ben csapatban EB-bronzérmes. E három páros 11 egyéni országos bajnokságot és nyolc csapatbajnokságot nyer. A körrepülősök aratása 1972- ig tart, ma a Rátkai—dr. Nyárádi páros képviseli a kategóriát válogatottként.A hajómodellező szakosztály Vönöczky vezetésével 1969-ben indul hódító útjára. Sorban nyerik az országos bajnokságokat, Vönöczky válogatott lesz. s mindjárt EB-bronzzal mutatkozik be a bulgáriai Russe-ban. Az eltelt évek alatt hét egyéni EB-aranyat nyert, sajnos VB-t nem, pedig ennek a kategóriának ő a világklasszisa. Jók sorakoznak mögötte, Dúsa, Nagy és Kucsera, akik ifi VB-, EB-érmeket nyernek.— Nos, visszatekintve az elmúlt 25 évre, a kis szakkör klubbá fejlődött. A modellezés technikai sporttá
Látványos víziparádé az uszodában
zősökkel, minden irányban moz
gott csak épp előre nem akart 
úszni, de végül is célba ért. A 
gumimatrac úszóverseny látvá
nya könnyeket csalt szemünk
be. Az egyik evezőspár férfi 
tagja (nős) felmérve a kilátás- 
talanságot, menekülésre szánta 
el magát. Félig már elhagyta a 
gumimatracot, mikor ezt a fe
leség észrevevén, görcsös erő
vel liúzta-vonta vissza lábainál 
fogva. Hogy mit szólt a férje? 
— nem tudom, víz alatt volt és 
csak a feltörő légbuborékok Je
lezték vonulásának útvona
lát...

Ezt követően egy újabb mó
kás viziszám következett. A

nőtte ki önmagát, s a versenyzőgárda bár változik, az elnökök maradnak. így a klub elnöke Kocsor Ferenc és a Baranya megyei Modellező Szakszövetség elnöke Mátrai Árpád. Ez az összefogott vezetés és a Mecseki Ércbányászati Vállalat hazafias honvédelmi munkája országosan is elL ismert tevékenység.— Én, mint a klub titkára, a negyedszázad „ürügyén” is szeretnék köszönetét mondani mindazoknak. akik segítettek. Sokan voltak, s vanniak is, de a lap terjedelme miatt felsorolásukra nem tudok vállalkozni — mondotta befejezésül Mohai István.Az eltelt évek során a klub ötször nyerte el a legjobbaknak járó elismerést. A repülő-, hajó- és autómodellező szakosztály tagjai az ország élvonalában versenyeznek, jelenleg kilencen tagjai a válogatott keretnek. Az autós szakosztály fejlődése örvendetes, hiszen hosszú évekig nem volt megfelelő versenyző.A jubileumi év különösen jól sikerült, mindhárom szakág országos bajnokságai befejeződtek. Országos bajnokságot nyert: Szvacsek Ferenc, Kiss Péter, Dudás Péter. Vönöczky András és Mohai István (kettőt).A klubnak egy nemzetközi (Vönöczky), hat elsőosztályú, tizenhét másod-, három harmadosztályú versenyzője van. Tizenhatan negyedik osztályú, öten ifjúsági arany, tízen ezüst, míg tizenhatan bronzjelvényes sportolók.A jubileumi esztendő vége sem enged pihenést. A hajómodellezők a versenyszezont befejezve már a jövő évre készülnek. A repülőmodellezők és a bemutató csoport újabb évfordulóra, a magyar modellezés 75 éves jubileumára készül. Mindezt teszik, az 1970. november 7-én avatott klubukban, s a ma már világhírű modem pályájukon. V. T.
startkövön álig melegítőkbe öl
tözött fiúk várták az indító 
sípszót. Tíz mclegítős verseny
ző a vízben, az idegen azt hi
hette volna, hogy valakit ép
pen mentenek. Szerencsére ez 
most játék volt.

Az említett ügyességi számok 
mellett sor került a búvárko
dásra, nem az elveszett nadrá
got keresték, hanem a vízbe 
szórt fémlapokat hozták fel az 
alkalmi búvárok pontszerzés ér
dekében.

Csapatverseny eredménye: 1. 
IV. üzem 13, 2. III. üzem 19, 
3. Központ 25, 4. Szolgáltató 27, 
5. II. üzem 33, 6. Kis -kút. 46, 
7. Ifjú Gárda 47 ponttal.

K. M.

LABDARÚGÁS

A középmezőnyFolytatjuk visszapillantásunkat az 1982. évi Bányász Kupa kispályás labdarúgó-bajnokságban szereplő csapatok értékeléséről.ÖRÖM ÉS SÍRÁS...Nincsenek könnyű helyzetben a IV. üzemiek, végletek közé kerültek csapataik szereplésével, örülnek, mert a nagypályás együttesük veretlenül megnyerte a bajnokságot, sírnak, mert a „kicsik” a várakozás alatt szerepeltek. Nem 
tudták megvalósítani tervüket, a dobogós célkitűzés végeredményben az ötödik helyet hozta. Jól tudják a petőoiek. hogy az együttes többre képes, mert a nagypályásoknak is ők adják a csapat gerincét. Most csalódottak, hogy ott sikerült, itt nem. Aggodalomra nincs ok, a megszerzett aranyérem mellett azért nem olyían fekete az az ötödik helyezés sem.A TÁLTOS CSAPAT...Kevesen hitték volna az őszi rajtnál, hogy a bajnokság végén az ÉDÜ az előkelő hatodik helyen végez. Pedig így történt. Kezdeti kudarcok után sikerült a csapat talpra állítása. Az őszi idényben méltó ellenfélnek bizonyult a legjobbaknak is. Az ÉDÜ évek óta ilyen előkelő helyezést nem ért el. Csak így tovább a jövő évi küzdelmekben is.FIATALÍTOTTAK — NYERTEK...Az átszervezett és megfiatalított Szolgáltató csapata nem keltett csalódást az idei bajnokságban. Becsülettel helyt álltak az erős mezőnyben, sőt nem
SAKK

A PMSC OB I. sakkszakosz
tálya már szinte hagyomány- 
szérűén vesz részt a minden 
évben Gerában megrendezésre 
kerülő Német Demokratikus 
Köztársaság felszabadulási 
sakkversenyén.

A következő év májusában 
már negyedszer képviselik ha
zánk színeit a PMSC sakkozói. 
Ezt a versenyt az ottani urán
központ (Wismut) városa, Ge
ra rendezi. E versenybizottság 
vezetője, Kurt Rogler a közel
múltban Pécsre látogatott. Eb
ből az alkalomból kérdeztük az 
itt látottakról és az általuk ren
dezendő nemzetközi versenyről.

Tömegsport
dijkiosztó
ünnepségA vállalati tömegsport bizottság 1982. december 17-én 17,00 órai kezdettel a Ságvári Endre Művelődési Ház nagytermében tartja meg az év végi értékelő és díjkiosztó ünnepségét,A vállalati tömegsport bizottság ezúton is tisztelettel és szeretettel várja az érdeklődőket és a sportbarátokat.Tömegsport

bizottság

és a kizártak...egy esetben kellemes meglepetést is szereztek szurkolóiknak. Jövőre még komolyabban kell velük számolni. mert képesek felnőni nagyobb feladatok megoldásához.A KEGYELEM ÜTJÁNA Kís.-kut. kiemelkedik a mezőnyből, nem a játékuk, hanem a fegyelmezetlenségük révén. Kegyelem folytán menekültek meg a végleges kizárástól, miután több esetben nem „találták a pályát”.Nem csodá, na ezek után a tabella végén foglalnak helyet. Kár értük, mert amikor összejönnek és játszanak, érdemes a játékukat figyelni. Minden csapatnak alaposan meg kellett küzdenie a győzelemért. de ez önmagában kevés, ha hiányzik az együttesből a sportszerűség szelleme. Ezen változtatni kell és akkor a Kís.-kut. is már szerepet tölthet be a bajnokságban.Sorozatos hiányzás miatt év közben kizárásra került a II. üzem „A” és a MÉV szálló csapata. Az ő szereplésükhöz és sportszerűtlenségükhöz különösebb kommentár nem szükséges!A BK-bajnokság ezúttal is elérte célját, dolgozóink élve a lehetőséggel újabb élményekkel gazdagodva szórakoztatták önmagukat és másokat is.A vállalati tömegsport bizottság ezúton is megköszöni a csapatok eredményes játékát, a szurkolók lelkesedését és az alkalomnak megfelelően boldog karácsonyi ünnepeket és boldog új évet kíván miden sportbarátnak. Kovács
— Magyarország számomra 

igen kedves hely, s az ittólő 
emberek nagyon barátságosak. 
Most, hogy Pécsett vagyok, a 
jövő évi meghívást beszéltem 
meg dr. Marton Istvánnal, a 
szakosztály elnökével. Alkal
mam volt megtekinteni sakko
zóik sehweriniek elleni játékát, 
belekóstolva az itteni sakkélet
be.

— A mi nemzetközi verse
nyünkön minden szocialista or
szág képviselteti magát, de ter
mészetesen ezen kívül ott van
nak az NDK OB I-es csapatai. 
A magyarok közül eddig a 
PMSC érte el a legjobb helye
zést, amikor 1980-ban negyedi
kek lettek.

T. O. M.


